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Choć w Parku Staromiejskim drewniane urządzenia placu zabaw stoją już od końca ubiegłego roku, dopiero teraz, kiedy 
pogoda pozwala na wyjście z dziećmi na miasto, mieszkańcy zaczęli zwracać uwagę na to miejsce. Opinie o nowym placu 
zabaw są miażdżące, a warto podkreślić, że według założeń pomysłodawców miejsce to miało wyglądać zupełnie inaczej. 
- To kolejny bubel w mieście, ładny, nowoczesny, ale niepraktyczny i drogi - mówią mieszkańcy. strona 3
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Dzieci potrącone na żorskich drogach
Radna Anna Gaszka pyta o bezpieczeństwo przy 
„Wislance” i na innych żorskich drogach, po wypadkach, 
w których poszkodowani zostali 12- i 16-latek. strona 11
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Na wstępie
Szymon Kamczyk
Redaktor
Naczelny
Nowin
Żorskich

Ważne tematy 
i wreszcie relacje 
Miesiąc od ostatniego wy
dania gazety minął bardzo 
szybko, a jak wiele się po
zmieniało! Także ucieszył 
Państwa powrót normal
ności, no może jeszcze z wy
jątkiem sklepów i innych 
obiektów zamkniętych... Ja 
natomiast z dziennikarskie
go punktu widzenia najbar
dziej cieszę się z ożywienia 
się sfery kulturalnej, wysta
wowej i wydarzeniowej w 
mieście. Po długich miesią
cach wydarzeń i imprez wy
łącznie online wreszcie mogę 
pojechać na wydarzenia „na 
żywo” i to z udziałem publicz
ności, aby je dla Państwa zre
lacjonować tak w gazecie, jak 
i w portalu Nowiny.pl, gdzie 
znaleźć możecie relacje w 
rozszerzonej wersji - galerie 
zdjęć oraz filmy. Oczywiście 
w tym numerze nie zabrakło 
relacji z ostatnich wydarzeń, 
które zainteresowały miesz
kańców.
Ważnym tematem, który 
poruszyliśmy w czerwco
wych Nowinach Żorskich 
jest budowa nowego placu 
zabaw. To znamienne, bo 
odzwierciedla stosunki na 
linii mieszkaniec-urzędnik. 
Fakt, że plac zabaw został 
stworzono zupełnie inaczej 
niż chcieliby tego mieszkańcy 
pokazuje, że nie są oni trak
towani podmiotowo. „Wizja” 
i nowoczesny pomysł mogą w 
wielu przypadkach, nie tylko 
prozaicznego placu zabaw, 
okazać się ważniejsze niż 
oczekiwania mieszkańców 
czy nawet funkcjonalność 
nowych inwestycji.
Kolejny ważny temat to bez
pieczeństwo na drogach, a 
szczególnie w okolicy DK81. 
Do tego tematu jeszcze wróci
my w kolejnym numerze, ale 
niestety zdarzenia z ostat
nich tygodni nie napawa
ją optymizmem. Myślę, że 
zarówno radni jak i służby 
odpowiedzialne za bezpie
czeństwo pochylą się jeszcze 
nad kwestią przejść dla pie
szych przy „Wiślance”. Wy- 
daje się to koniecznością.

pożorek rozpoczął Podróż
OSP Żory wystartowa

ła z nową kampanią, któ
ra ma na celu pomoc dla 
Stowarzyszenia „Dzieci 
Matki Teresy”. Maskot
ka OSP Żory - Pożorek w 
Dzień Dziecka wyruszy
ła w podróż i odwiedzi 
różne miejsca, zachęca
jąc do pomocy dla żor
skiej organizacji.

- Nasze działania pro
filaktyczne w ostatnim 
czasie mocno ograniczyła 
pandemia, więc się trochę 
nudziłem. Mam już dosyć 
siedzenia w remizie i cze
kania aż wirus odpuści... 
Kiedyś usłyszałem jak Kora 
śpiewa, że „Więcej się moż
na nauczyć podróżując. 
Podróżować, podróżować 
jest bosko”. A ja jestem głody 
wiedzy, chcę zobaczyć więcej i 
chcę się nauczyć - pisze Pożo- 
rek w poście inicjującym akcję 
na specjalnie dedykowanym 
fanpagu „Pożorek w podróży” 
w portalu Facebook.

Podróż w szczytnym 
celu

- Chcę Wam jeszcze powie
dzieć, że moje podróże będą 
obserwowane przez różnych 
ludzi, którzy powiedzieli, że

Wystawa zdjęć żorzanina 
na dworcu w Katowicach

Oczekiwanie na pociąg nie 
będzie już takie nudne. A to 
za sprawą Mateusza Łady - 
młodego fotografa, którego 
wystawę fotografii modo- 
wych pt. „Uliczny Crack” 
można oglądać na dworcu 
PKP w Katowicach do 31 lip
ca.

Już od 5 maja miłośnicy 
ekstrawaganckich fotografii 
oraz mody high fashion będą 
mogli oglądać wystawę zdjęć 
na Dworcu PKP przy ul. Marii 
i Lecha Kaczyńskich 2 w Ka
towicach. Ekspozycja pod ty
tułem „Uliczny Crack” będzie 
dostępna aż do 31 lipca 2021, 
codziennie przez całą dobę.

Młody fotograf z Żor
Autor prac to Mateusz Łada, 

pasjonat fotografii i sztuki, 
urodzony w 2001 roku na 
Śląsku. W swoich pracach 
skupia się głównie na modzie 
i ubiorze. Jest ona dla niego 
odzwierciedleniem ludzkich

Maskotka Pożorka powstała w 
2019 roku dla poszerzenia działań 
promocji pożarnictwa w OSP Żory 

będą wspierać finansowo 
Stowarzyszenie „Dzieci Mat
ki Teresy” w Żorach. Im wię
cej jednostek odwiedzę, tym 
więcej pieniędzy przekażą na 
cele statutowe Stowarzysze
nia. Pozyskane w ten sposób 
środki wesprą starania człon
ków stowarzyszenia by dzieci 
o szczególnych potrzebach 
mogły pojechać na super wa
kacje w roku 2022 - wyjaśnia 
Pożorek.

W Dzień Dziecka 1 czerw
ca 2021 roku Pożorek wyje- 

uczuć i emocji. To nie pierw
sza wystawa fotografii tego 
młodego człowieka. Mateusz 
na swoim koncie ma werni
saż prac w Żorach w Centrum 
Przesiadkowym oraz w Miej
skim Ośrodku Kultury, a tak
że wystawę w prestiżowym 
Klubie Muzyki i Literatury we 
Wrocławiu.

Zdjęcia z Kamillą
Artysta współpracuję z mo

delką z Uzbekistanu, która 
wraz z rodziną przed laty za
mieszkała w Żorach w ramach 
programu repatriacji - Kamillą 
Hajruddinową. To absolwent
ka żorskiego „Tischnera”, któ
ra w czasie wolnym od studiów 
zajmuje się modelingiem oraz 
aktorstwem. Była uczestnicz
ką programu „Najgorszy Ku
charz”, a także statystką w 

Wystawa powstała przy współpracy z Obiektywnie Śląskie, 
Infograf Żory, PKP Katowice, Instytut Roździeńskiego, Stowa
rzyszenie Art Point.

chał do zaprzyjaźnionej 
jednostki OSP Ruptawa w 
Jastrzębiu-Zdroju. Stam
tąd ma trafić do kolejnej i 
kolejnej.

Wsparcie sponsorów 
dla stowarzyszenia
Naczelnik OSP Żory 
Adam Doleżych dodaje, 
że pierwszych sponsorów 
nietypowej akcji już udało 
się pozyskać. - W projekt 
włączyły sie już pierwsze 
firmy, które zadeklaro
wały wsparcie. Liczymy, 
że akcja zostanie dobrze 
przyjęta przez środowi
sko strażackie, które ma 
ogromny potencjał dla tego 
typu działań. W Polsce jest 
16 tys. jednostek OSP, więc 

nasza maskotka zyskuje duże 
możliwości - podkreśla Adam 
Doleżych, zachęcając kolej
nych sponsorów do wsparcia 
akcji.

Dla wszystkich, którzy chcie- 
liby wesprzeć finansowo Stowa
rzyszenie „Dzieci Matki Teresy” 
w Żorach strażacy udostępnia
ją nr konta: 70 1750 0012 0000 
0000 2296 1168 (BNP Paribas 
Polska S.A.) Stowarzyszenie 
zarejestrowane jest w KRS: 
0000345757. (ska)

filmie W. Smarzowskiego, se
rialach oraz teledysku Mery 
Spolsky.

Wystawa 
do końca lipca

„Uliczny Crack” to praw
dziwy karambol ciężkiej i 
ekstrawaganckiej mody, nie
codziennej uzbeckiej urody 
modelki i nieoczywistej, su
rowej przestrzeni. Miejsca zaś 
takie jak te wreszcie nabierają 
koloru i nowych znaczeń dzię
ki uchwyceniu artystycznych 
działań, interakcji z kobie
cym ciałem i powszechnością 
w użytku. Wystawa ta ma in
spirować ludzi do wyrażania 
własnej, niepowtarzalnej oso
bowości, bo życie jest sztuką, 
a ubiór to nasze najprostsze i 
codzienne dzieło.

Szymon Kamczyk

Twórczość Henryka
Michalika w muzeum

W Muzeum Miejskim w 
Żorach 10 czerwca odbył się 
wernisaż wystawy „Henryk 
Michalik. Retrospektywa. 
Rzeźba-Malarstwo-Grafika 
-Rysunek”, której kuratorem 
została Anna Flaga. Wernisaż 
przyciągnął wielu zaintereso
wanych mieszkańców.

To kolejna wystawa czasowa 
w żorskim muzeum, która już 
na wstępie cieszy się ogrom
nym zainteresowaniem. Podczas 
wernisażu o sylwetce i twórczo
ści Henryka Michalika opowie
działa kurator wystawy Anna 
Flaga, a także prowadząca na 
co dzień „Galerię u Michalika” 
w Rogoźnej żona artysty - Maria 
Michalik. W formie wywiadu, z 
możliwością zadawania pytań 
przez gości, pani Maria opowie
działa o tym, jak tworzył jej ś.p. 
mąż Henryk i gdzie znaleźć moż
na obecnie jego prace.

- Był znakomitym rzeźbiarzem 
i malarzem, znajdując w sztuce 
wytchnienie i pełnię.Na wysta
wie prezentujemy prace Henry
ka Michalika z różnych dziedzin 
sztuk plastycznych, od rysunku,
reklama 
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\ GALERIA

ISLAM KA
Żory, ul. Katowicka 10

www.galeriawislanka.com

Piekarnia Grzegorz Karwot, ul. Mikołowska 26
Sklep ABC, ul. Główna 85
Restauracja Pod Arkadami
ul. Dolne Przedmieście 1
Piekarnia „U Jarka”, ul. Wodzisławska 132 
Ceska Hospoda u Pepika, ul. Kościuszki 11

grafiki warsztatowej i projekto
wej, po malarstwo i rzeźbę, któ
rą to mistrz najbardziej sobie 
upodobał. W rzeźbach stosuje 
różnorodny surowiec: z począt
ku jest to węgiel kamienny - an
tracyt, grafit, potem drewno i 
kamień - piaskowiec, marmur. 
W malarstwie poszukiwał for
my w naturze, malując w tech
nice olejnej na płótnie i desce, w 
grafice posługiwał się najczęściej 
techniką drzeworytu i linorytu 
oraz monotypii. Wystawa jest 
retrospekcją prac artysty z róż
nych okresów twórczości - in
formują organizatorzy wystawy 
czasowej w Muzeum Miejskim w 
Żorach.

W Żorach znany jest jako twór
ca statuetki Phoenix Sariensis - 
prestiżowej nagrody prezydenta 
Żor za wybitne zasługi dla mia
sta, jak pisze Gabriela Steuer w 
wywiadzie z żoną artysty: przez 
to do dzisiejszego dnia jest „ży- 
jącym dziełem”. Prace Henryka 
Michalika znaleźć można w wie
lu muzeach w Polsce i na świecie, 
m.in. w muzeum w Wodzisławiu 
Śląskim i Rybniku. (ska)
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Choć w Parku Staromiej
skim drewniane urządzenia 
placu zabaw stoją już od koń
ca ubiegłego roku, dopiero te
raz, kiedy pogoda pozwala na 
wyjście z dziećmi na miasto, 
mieszkańcy zaczęli zwracać 
uwagę na to miejsce. Opinie o 
nowym placu zabaw są miaż
dżące, a warto podkreślić, że 
według założeń pomysłodaw
ców, miejsce to miało wyglą
dać zupełnie inaczej.

„Po co pan fotografuje tego 
bubla. To żenada!”, „Pracuję 
w budowlance i zachodzę w 
głowę, gdzie tutaj się podzia
ło te ponad 100 tys. zł. To rap
tem parę desek, pali, zrzynki 
na podłożu i ze dwa dni ro
boty” - tego typu komentarze 
usłyszał nasz dziennikarz od 
przechodzących przez Park 
Staromiejski mieszkańców. 
Były też opinie z wieloma nie
parlamentarnymi słowami, 
których tu nie przytoczymy. 
Wszystkie one pokazują jed
nak, że powstały w ramach 
budżetu obywatelskiego dla 
dzielnic plac zabaw nie jest 
tym, czego chcieliby mieszkań
cy i nie spełnia swoich podsta
wowych funkcji zabawowych 
dla najmłodszych.

Założenia były inne
O środki z budżetu obywa

telskiego dla dzielnic wniosko
wał przewodniczący zarządu 
Dzielnicy 700-lecia Janusz Ja
nik, który wraz ze skarbnikiem 
dzielnicy Grzegorzem Gran- 
kiem przygotował projekt do 
BO 2020 z kosztorysem i kon
cepcją zagospodarowania te
renu. Panowie nie spodziewali 
się jednak, że ich pomysł zo
stanie tak przeinaczony. - Nie 
takie były nasze oczekiwania, 
a także nie taka była specyfi
kacja w projekcie. To miał być 
plac zabaw dla małych dzieci, 
a tymczasem powstał plac dla 
młodzieży. Przy podpisaniu 
protokołu odbioru w grud
niu miałem bardzo mieszane 
uczucia - mówi nam Grzegorz 
Granek, współautor projektu 
ekologicznego placu zabaw 
w Parku Staromiejskim, który 
zainicjował z Januszem Jani
kiem. - Mamy w mieście wiele 
placów zabaw, ale w większo
ści są one odsłonięte. Dlatego 
właśnie wyszliśmy z założenia, 
że można zmodernizować plac 
zabaw znajdujący się w Parku 
Staromiejskim, pod drzewami. 
Dlatego postanowiliśmy napi
sać projekt do budżetu oby

watelskiego. Na wyjeździe w 
Ustce widziałem piękny eko
logiczny plac zabaw wykona
ny z drewna. Na tej podstawie 
też przygotowaliśmy projekt 
i ostatecznie zakwalifikował 
się do realizacji - wspomina 
Grzegorz Granek. Cóż, kiedy 
projekt jedno, a ostateczna re
alizacja drugie. Według pro
jektu założono koszt 100 tys. 
zł na stworzenie placu zabaw 
dla dzielnicy 700-lecia w par
ku. „Młodzi mieszkańcy nasze
go miasta podczas spacerów 
chcą w ciekawy sposób spędzić 
czas. Idealnym rozwiązaniem, 
by im to zapewnić jest stworze
nie w Parku Miejskim nowego 
placu zabaw, w ekologicznym 
stylu. Duży drewniany plac 
zabaw nie tylko dałby rado
ść dzieciom, ale też świetnie 
wpisał się w otoczenie. Na pla
cu zabaw mogłyby znaleźć się 
m.in.: domki, mostki, huśtaw
ki, drabinka linowa, ścianka 
wspinaczkowa itp.” - czytamy 
w opisie projektu.

Śródmieście dołożyło 
pieniądze

Choć według miasta plac 
będzie jeszcze rozbudowany, 
sprawę komplikuje fakt, że 

urządzeń nie zlokalizowano 
w miejscu starego placu za
baw, a nieco dalej, na środku 
parku. A to już teren dzielnicy 
Śródmieście, nie 700-lecia. 
Radni Dzielnicy Śródmieście 
postanowili jednak włączyć 
się w ten pomysł i przekazali 
ze swojego budżetu na inwe
stycje w 2020 roku 50 tys. zł (z 
czego wykorzystano 17,2 tys., 
a resztę dzielnica może wyko
rzystać w tym roku). Dzięki 
temu, że ponad 32 tys. zł uda
ło się zaoszczędzić, w tym roku 
Śródmieście ma do wykorzy
stania na inwestycje 82 tys. zł. 
- Chcielibyśmy, aby ta kwota 
również została wykorzysta
na na doposażenie tego placu 
zabaw, bo w obecnej formie to 
nie jest plac zabaw, jaki chcie- 
liśmy. Sam pomysł wyszedł z 
Rady Dzielnicy 700-lecia, ale 
mieszkańcy Śródmieścia także 
chętnie będą korzystać z tych 
urządzeń - wyjaśnia Małgo
rzata Dubiel, przewodnicząca 
zarządu Dzielnicy Śródmie
ście.

Będzie rozbudowa
Całość inwestycji w ekolo

giczny plac zabaw pochłonę
ła do tej pory 117 tys. zł. Za te 

pieniądze powstały 
pniaki do siedzenia 
i przeskakiwania (4 
komplety, po 3 szt 
na komplet), tabli
ca z regulaminem, 
trzy deski do balan
sowania, las z ko
lorowych patyków 
(12 szt), pianki do 
ćwiczenia równo
wagi (6 szt.), do
mek Tipi ze ścianką 
wspinaczkową, 
huśtawka sprężynowa typu 
„Koń” (3 szt.) oraz bezpieczna 
nawierzchnia ze zrębek drew
nianych o powierzchni 66,9 m 
kw. Urzędnicy podkreślają tak
że, że urządzenia wykonano z 
jednego rodzaju drewna - aka
cjowego. - Jeszcze w tym roku 
planowana jest rozbudowa 
placu zabaw, zgodnie z projek
tem rewitalizacji Parku Staro
miejskiego. Bardzo ciekawe 
urządzenie zabawowe - ele
ment muzyczny - które pojawi 
się w parku, produkowane jest 
za granicą, stąd dość długi ter
min oczekiwania na nie. Ter
min realizacji to 24 września 
- informuje Adrian Lubszczyk, 
kierownik Biura Promocji, Kul
tury i Sportu Urzędu Miasta

Spędzenie czasu na nowym 
placu zabaw wymaga od dzieci, 
czy raczej młodzieży, dużej 
kreatywności w wymyślaniu 
zastosowań dla drewnianych pali 
wbitych w ziemię

Żory. Wspomniany instrument 
muzyczny ma zostać wykona
ny z drewna modrzewiowego i 
wiśniowego (dzwony rurowe). 
Wiadomo już, że rozbudowa 
placu zabaw wyniesie 68 tys. 
zł. - Poczekamy na efekty, bo 
nie wszystko w mieście musi 
być nowoczesne, dizajnerskie 
i wyjątkowe, ale niestety nie
praktyczne. Plac zabaw ma 
służyć dzieciom, nie urzędni
kom - mówią nam mieszkań
cy. Szymon Kamczyk

reklama
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—5> Atrakcyjne promocje i rabaty
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Rozwiewamy kontrowersje dotyczące nowego projektu ustawy o OSP, który budzi obawy wśród strażaków.

Projekt ustawy o OSP w pytaniach i odpowiedziach
W ostatnich tygodniach w mediach 
pojawiło się sporo kontrowersyjnych 
opinii na temat projektu nowej ustawy 
o Ochotniczej Straży Pożarnej. O za
gadnienia, które wzbudzają niepokój 
strażaków OSP i te, które będą rozwią
zywać dzisiejsze problemy zapytaliśmy 
senator Ewę Gawędę, która działa rów
nież w senackim zespole strażackim.

Nowa uchwała jest na razie na eta
pie projektu, a więc wstępnego szkicu, 
do którego dopisane zostaną poprawki 
i sugestie. Jak podkreśla senator Ewa 
Gawęda, prawie wszystkie zagadnie
nia, które sugerują strażacy OSP znajdą 
swoje zapisy w ustawie. - Cieszę się, że 
mogłam uczestniczyć w spotkaniu z mi
nistrem Andrzejem Kamińskim, wice
ministrem Maciejem Wąsikiem oraz Ko
mendantem Głównym PSP Andrzejem 
Bartkowiakiem. Razem z parlamenta
rzystami zainteresowanymi tym tema
tem dyskutowaliśmy na temat tego, co 
ma się znaleźć w ostatecznym kształcie 
ustawy. My także zaproponowaliśmy 
kilka dodatkowych rozwiązań, jakie 
mają znaleźć się ustawie, która będzie 
poddana pod głosowanie - mówi sena
tor Ewa Gawęda. Wokół samego projek
tu pojawiło się sporo kontrowersji, któ
re, jak się okazuje, w wielu przypadkach 
wynikają z nieprawdziwych informacji 
pojawiających się w mediach społecz- 
nościowych.

1. nO Z MUiDURrMI?
- Nie będzie żadnego zabierania 

mundurów galowych ani narzucania 

mundurów dla strażaków OSP. Zdarza 
się, że jedne jednostki mają nieco inne 
mundury od drugich. Taka sytuacja ma 
różne powody. Nie będzie jednak ujed
nolicania tych mundurów, jednostki 
nadal będą mogły decydować o tym, 
jakie mundury noszą - wyjaśnia sena
tor Gawęda.

2. STRrŻrnY nZY RrTOWiInY?
Sporo komentarzy, szczególnie par

lamentarzystów opozycyjnych, pojawi
ło się na temat rzekomego przemiano
wania strażaków OSP na „ratowników 
OSP”. To jednak nie nastąpi. W ustawie 
ujęty zostanie zapis „strażak/ratownik”, 
bo nawet dzisiaj zamiennie stosowany 
jest termin „ratownik” zamiast „stra
żak” i odwrotnie. Druhowie OSP nadal 
będą nazywani strażakami.

3. PRZYWI2EJE
W ustawie zostaną zawarte zapisy 

o dodatku emerytalnym dla strażaków 
OSP, którzy wysłużyli społecznie mini
mum 25 lat i przynajmniej raz w roku 
wzięli udział w akcji ratowniczo-gaśni
czej. Dodatek do emerytury będzie wy
nosić 1/14 średniego wynagrodzenia. 
Strażak będzie musiał udokumento
wać przynajmniej jeden w roku udział 
w działaniach ratowniczo-gaśniczych 
poprzez odpowiednie dokumenty z 
jednostki lub oświadczenie minimum 3 
świadków.

- Na wniosek nas, parlamentarzy
stów, zapisy o przywilejach emerytal
nych będą dotyczyły także ratowników 

GOPR i TOPR. Chcemy też, aby dodatki 
do emerytur szły z puli MSWiA, a nie z 
ZUS - wyjaśnia Ewa Gawęda.

4. IMPREZY I FESTYiY
Do tej pory, kiedy strażacy orga

nizowali w swojejmiejscowości duże 
imprezy, musieli dostosować się do 
wszystkich przepisów dotyczących 
wydarzeń masowych. To się zmieni. - 
Wychodzimy z założenia, że to właśnie 
strażacy najlepiej zabezpieczają różne
go rodzaju wydarzenia, np. procesje na 
Boże Ciało, biegi, mecze itd., zarówno 
pełniąc funkcje ochrony, jak i ratowni
ków medycznych. Dlatego tym bardziej 
najlepiej zorganizują sobie zabezpie
czenie własnych imprez - mówi pani 
senator.

5. nO ZE SPRZĘTEM PO 2IcWIDrnJI?
- Według obecnie obowiązujących 

zapisów, po likwidacji jednostki OSP, 
cały sprzęt trafia do siedziby Zarządu 
Głównego Związku OSP RP w Warsza
wie, skąd jest dysponowany do innych 
jednostek. Często jednak sprzęt do 
jednostek dofinansowują samorządy, 
sponsorzy oraz lokalni mieszkańcy, 
dlatego lepiej, aby pozostał na miejscu. 
Dlatego też chcemy, aby ustawa regulo
wała to w ten sposób, że przy likwidacji 
jednostki OSP jej sprzęt będzie prze
chodził na własność gminy. Wójt, bur
mistrz lub prezydent będzie mógł zro
bić ze sprzętem co uzna za słuszne, np. 
przekazać do innej jednostki na terenie 
gminy albo przekazać innym potrze

bującym jednostkom, czy też centrali 
Związku OSP RP - tłumaczy Ewa Gawę
da.

6. WYPrDEc PRZY rcnJI r REiTr
Według zapisów w projekcie ustawy, 

podczas wypadku przy akcji, w którym 
strażak dozna uszczerbku na zdrowiu 
powodującym niezdolność do pracy, 
albo zginie podczas akcji, renty i od
szkodowania będą wypłacane na tych 
samych zasadach, jak w przypadku za
wodowych strażaków Państwowej Stra
ży Pożarnej.

7. ROZRÓŻNIANIE JEDNOSTEK Z KSRG
Ustawa ma posiadać również za

pisy o braku rozróżniania jednostek 
zgłoszonych do Krajowego Systemu 
Ratowniczo-Gaśniczego i tych poza 
systemem. Wszystkie jednostki będą 
stanowiły jeden system. To również roz
wiązanie spornej kwestii konieczności 
powołania JRG OSP, która była zapisana 
w początkowym projekcie ustawy. Włą
czenie wszystkich jednostek w jeden 
system pozwoli także na możliwość 
pozyskiwania środków zewnętrznych 
przez wszystkie, a nie tylko zrzeszone w 
KSRG.

8. SZKO2ENIr W PSP
Komendy PSP będą organizować 

bezpłatne szkolenia dla strażaków OSP. 
- Będzie także zmiana, że strażak, któ
ry będzie realizować szkolenia, będzie 
specjalnie do nich oddelegowany. Nie 
będzie to strażak z podziału bojowego, 

którego ze szkolenia mógłby odciągnąć 
każdy alarm - podkreśla pani senator.

9. PRrWO JrZDY KrT. n 
Z RZĄDOWYnH FUNDUSZY

W nowej ustawie ma znaleźć się tak
że zapis, który może rozwiązać problem 
braku kierowców w jednostkach OSP. To 
rozwiązanie, w którym Państwo będzie 
finansować kurs prawa jazdy kategorii 
C dla strażaków ochotników. Warun
kiem będzie dostępność strażaka z 
takim prawem jazdy przez okres 5 lat 
służby w macierzystej jednostce.

10. EKWIWr2ENT Zr UDZIrŁ
W rKnJrnH

Każdy z członków OSP, który uczest
niczy w akcji, może otrzymać ekwiwa
lent pieniężny za godziny spędzone w 
akcji ratowniczo-gaśniczej. Pieniądze 
te wypłacane są przez samorządy lo
kalne, które także określają wysokość 
stawki takiego ekwiwalentu. Parlamen
tarzyści chcą, aby ustawa nie ujednoli
cała kwot, jakie samorządy mają płacić 
strażakom za godzinę akcji, jednak aby 
określała minimalną stawkę, jak jest 
obecnie, natomiast także aby rada gmi
ny co dwa lata podejmowała zmianę 
uchwały dot. wysokości ekwiwalentu, 
by stawka wzrastała choćby minimal
nie. Warto dodać, że duże grono stra
żaków i tak nie bierze dla siebie ekwi
walentu, a zostawia go w budżecie jed
nostki, aby były to dodatkowe środki 
na zakup sprzętu czy umundurowania.

Szymon Kamczyk
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DORIS SIMON
----- PRODUCENT GARNITURÓW -------

Największy wybór 
garniturów w regionie

RADLIN
ul. Kasztanowa 4 

44-310 Radlin 
+48 32 456 84 54

WILCZA
ul. Rybnicka 1
44-189 Wilcza 

+48 516 072 646

ŻORY
al. Zjednoczonej Europy 18 

44-240 Żory 
+48 534 372 977

JASTRZĘBIE-ZDRÓJ
ul. 11 Listopada 67

44-330 Jastrzębie-Zdrój 
+48 506 500 121

Bielsko-Biała 
ul. Elizy Orzeszkowej 42A 

43-303 Bielsko-Biała 
+48 531 757 367
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BARBARA ŚWieCZKA
królową żorskiej petanki

Żorska Liga Petanque 
uczestniczyła w dwu
dniowych zawodach w 
Gdańsku i Oławie 5 i 6 
czerwca 2021. Oława w 
pierwszy dzień duble
ty, drugi single. Czar
nym koniem turnieju 
w Oławie okazała się 
zawodniczka z Żor Bar
bara Świeczka, która 
zajęła wysokie 5. miej
sce w trudnej kategorii 
singli.

Urzćid Miejski w uiawm
ną z zawodniczek, które od 
początku spopularyzowania 
w mieście petanki przez Uni
wersytet Trzeciego Wieku w 
Żorach oraz Wiktora Bąka, 
biorą udział w regularnych 
treningach i turniejach bule. 
Jak podkreślają żorscy za
wodnicy, sukces w Oławie to 
zwieńczenie obserwowanego 
od dawna progresu zawod
niczki. - Basia jest zabójcza i 
na pewno jeszcze nie raz po- 
każe swoje możliwości - mó
wią zgodnie.

Zacznij grać w bule!
Warto dodać, że Żorska Liga 

Petanque swoje treningi odby
wa na bulodromie zlokalizo
wanym w Parku Cegielnia w 
Żorach. Miejsce to jest ogólno
dostępne, więc każdy chętny 
(także ci, którzy do tej pory 
nie mieli nic wspólnego z tą 
grą), mogą odwiedzić tory do 
gry i spróbować swoich sił w 
bule. Sprzęt do gry dostępny 
jest do wypożyczenia w hali 
MOSiR przy Folwareckiej (na
przeciw bulodromu). (ska)

Choć w turnieju w Oławie 
udział wzięło wielu zawod
ników, także z Żor, pasjonaci 
buli zwracają uwagę na wy
jątkową grę żorzanki. - Basia, 
rozegrała wspaniałe mecze 
singlowe z najbardziej uty
tułowanymi zawodnikami 
Polskiej Federacji Petanque 
wygrywając 4 z 5 rund pod
stawowych , a potem w play 
offach wygrała jeden mecz 
z zawodnikiem Dębów Wał
brzych. Basia i jej zabójcza 
puenta, zadziwiała skutecz
nością wszystkich grających,

którzy gratulowali wspania
łego wyczucia i oka. Gra Basi, 
jest powodem do dumy Żor
skiej Ligi Petanque - podkre
ślają zawodnicy.

A Zawodnicy Żorskiej Ligi Petanque na 
turnieju w Oławie. Od lewej: Rafał 
Kalinowski, prezes ŻLP Piotr Flaga, Roman 
Walczak, Wiktor Bąk, Barbara Świeczka.

Progres od dawna
Barbara Świeczka jest jed-

► Barbara Świeczka podczas jednego z rzutów 
na turnieju w Oławie Fo
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Jan Niezbendny w duecie z kazikiem

OPIEKUJESZ SIĘ OSOBĄ 
NIEPEŁNOSPRAWNA 

W STOPNIU ZNACZNYM?
JEŚLI TAK TO JESTEŚ 
UPOWAŻNIONY DO ODBIORU 
ŚWIADCZENIA PIELĘGNACYJNEGO 
W KWOCIE 1971 ZE!

SKONTAKTUJ SIĘ Z NASZYM 
KONSULTANTEM I SPRAWDŹ CZY 
MOŻESZ UZYSKAĆ ŚWIADCZENIE 
W KWOCIE 1971 ZE.

kontakt 604440 342

Z końcem maja w portalu 
Youtube pojawił się nowy 
teledysk żorsko-rybnickie- 
go zespołu Jan Niezbend- 
ny. Muzycy nagrali nową 
piosenkę „Upadek” wraz 
z Kazikiem Staszewskim, 
która zapowiada drugi al
bum zespołu.

Jan Niezbendny & WHORE- 
kiestra to laureaci pierwszej 
nagrody audycji „Akade
mia Rozrywki” w Programie 
Trzecim Polskiego Radia za 
najlepszy utwór kabareto
wy. Twórcy internetowych 
hitów, w tym m.in. „To było 
chyba wesele”, „Wyjeb..ne 
mam na ZUS”, „Spotkajmy 
się przy groszku”. Półfinali
sta talent show „Must Be The 
Music”. Na łamach czasopi
sma „Teraz Rock” Kazik Sta
szewski uznał album „The 
Best Of” jako najlepszą płytę 
roku 2013. Quasi zespół, qu- 

asi kabaret. Debiut wydany 
pod zaskakującym tytułem 
„The best of” to zaskakująca, 
bezkompromisowa opowieść 
w formie słuchowiska radio
wego o Janie Niezbendnym: 
„bezrobotnym, podstarzałym 
szowiniście z nadwagą, który 
ma 38 lat i nadal mieszka z 
mamą... Żyje z jej renty, którą 
sukcesywnie trwoni, impre- 
zując...”. Wkrótce ukaże się 
drugi album formacji, „Gre- 
atest Hits”, a utwór „Upadek” 
jest jego zapowiedzią.

Ostatnia płyta w tej 
formie

Zespół Jan Niezbendny 
tworzą Jan Niezbendny (Mi
chał Rycerz, wokal), Puder 
(Marcin Falkowski, gitara 
basowa, wokal, instrumenty 
klawiszowe), Bagi (Bogdan 
Szymura, gitara elektryczna), 
Darkside (Dariusz Wiche-

W nowym klipie wystąpili żorzanie, jako ojciec 
dyrektor MOK Stanisław Ratajczykg,

rek, perkusja) Morte (Jakub 
Madzia, instrumenty klawi
szowe), DJ Mayef (Damian 
Majewski, DJ, beatmachine, 
instrumenty klawiszowe). 
Michał Rycerz zapowiedział, 
że płyta „Greatest Hits” bę
dzie ostatnią w konwencji 
słuchowiska radiowego, jed
nak muzyk nie rozstaje się ze 
sceną i przygotowuje kolejne 
pomysły na realizację swojej 
pasji.

Żorzanie w teledysku
Warto dodać, że w teledysku 

do utworu „Upadek” wystąpi
li żorzanie: Katarzyna Rycerz, 
Andrzej Sitkowski, nauczy
cielka Zespołu Szkół Ogólno
kształcących im. Karola Miarki 
Barbara Szulik-Silka oraz dy
rektor Miejskiego Ośrodka 
Kultury w Żorach Stanisław 
Ratajczyk, który często anga
żuje się w projekty aktorskie i 
teatralne. (ska)
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Czy dla Wojciecha Kałuży któryś ze zrealizowanych programów 
jest szczególny? Jakie wyzwania stoją przez Krajowym Fundu
szem Odbudowy, a 300 mln zł na walkę z pandemią to dużo 
czy mało? Wicemarszałka Województwa Śląskiego pytamy tak
że o prace nad drogą regionalną Racibórz-Pszczyna.

Red. - Na półmetku kadencji 
zarządu województwa padło 
wiele liczb i informacji o zre
alizowanych działaniach. 
Czy jednak z któregoś pro
gramu jest pan szczególnie 
dumny?
Wojciech Kałuża. - Nasz 
subregion się zmienia pod 
względem innowacyjności, 
co jest dla mnie powodem do 
olbrzymiej wręcz satysfakcji. 
Zwłaszcza, że zawsze mieliśmy 
z tym problem. Nawet w kon
kursach nie wykorzystywaliśmy 
całej alokacji przeznaczonej 
na działania związane z inno
wacją. Dzisiaj widać zarówno 
wśród przedsiębiorców, jak i 
włodarzy miast, że warto po
stawić na zmianę naszego tren
du przemysłowego opartego w 
dużej mierze w Subregionie Za
chodnim na ciężkim przemyśle. 
Cieszy ta zmiana. Do tego oczy
wiście potrzeba dalszej strategii 

i środków finansowych, pocho
dzących zarówno z Funduszu 
Sprawiedliwej Transforma
cji, jak i z nowej perspektywy 
unijnej na lata 2021 - 2027, 
które to środki będą nosiły na
zwę Fundusze Europejskie dla 
Śląskiego. Z tą zmianą wiążę 
największe nadzieje. Remon
ty dróg i infrastruktury tak 
naprawdę są zadaniami, które 
są od zawsze realizowane na 
bieżąco, natomiast stworzenie 
nowego przemysłu opartego 
na inteligentnych, nowych i 
przyjaznych środowisku tech
nologiach, byłoby sukcesem na 
koniec tej kadencji. Mamy wie
le firm specjalistycznych, część 
firm górniczych musi się prze
kształcić. To nie wyzwania, ale 
i też nadzieje.

- Wyzwaniem dla regionu 
jest też Krajowy Fundusz 
Odbudowy

- To znaczące środki, które 
nadadzą gospodarce nowe 
kierunki. Istotą sprawy jest, że 
nie są to pieniądze na zamyka
nie kopalń, co musi głośno wy
brzmieć, ale na zmianę profilu 
gospodarczego województwa. 
To kluczowe wyzwanie. Którą 
drogą pójść, aby za 10 - 20 lat 
móc powiedzieć, że transfor
macja, którą od lat realizuje
my, zakończyła się sukcesem? 
To najważniejsza kwestia zwią
zana z konsultacjami, warszta
tami, zaproszeniem szerokiego 
spektrum środowisk do dysku
sji... To się dzieje i wiążemy z 
tym nadzieje, ale też jest to 
znak zapytania. Chcemy, aby 
pod względem jakości życia 
Śląsk był najlepszym woje
wództwem.

- Śląskie przeznaczyło 300 
mln zł na walkę z korona- 
wirusem, najwięcej w skali 
kraju. Można to traktować 
jako sukces, czy smutną ko
nieczność?
- Dobrze, że mieliśmy możli
wość zmiany w Regionalnym 
Programie Operacyjnym i dzię
ki temu udało się nam te środ

ki „wykroić” z naszego budżetu 
regionalnego. Oczywiście kwo
ta 300 mln zł to z pewnością 
nie jest mała, ale pamiętajmy, 
że nasze województwo należy 
do największych w Polsce. Po
nad 4,5 mln mieszkańców i wy
soka gęstość zaludnienia i sieć 
szpitali - to wszystko musiało 
się przełożyć na tak znaczącą 
kwotę.

- Grupa robocza ds. budowy 
drogi Racibórz - Pszczyna 
wznowiła prace. Wszedł Pan 
do tego gremium, żeby przy
pilnować realizacji tej inwe
stycji?
- Droga Racibórz - Pszczyna 
jest istotą powstania Subre
gionu Zachodniego Woje
wództwa Śląskiego. Dla wielu 
mieszkańców oraz włodarzy 
kwestie związane z tą drogą 
są priorytetowe. Projekt reali
zuje się etapami. Na dokoń
czenie całości potrzebujemy 
prawie miliarda złotych, więc 
mówimy o poważnych pienią
dzach, które muszą się zmate
rializować, czy to po części w 
naszym Regionalnym Progra
mie Operacyjnym, czy też w 

Krajowym Planie Odbudowy. 
Musimy szukać tych pienię
dzy, bo zostało sporo do zro
bienia. Właśnie teraz jest czas, 
żeby programować i sięgać po 
te środki. Za kilka lat będzie 
trudniej. Dlatego wznowiliśmy 
prace grupy roboczej.

- Odcinek drogi Racibórz - 
Pszczyna z Rudnika do Ra
ciborza rośnie w oczach. 
Rybnicka część drogi jest już 
praktycznie gotowa. Wcze
śniej wykonano fragment z 
Żor do Pszczyny. Pozostaje 
więc fragment z Raciborza do 
Rybnika, który w samym Ra
ciborzu napotyka na problem 
sforsowania linii kolejowej, 
Ta, choć nie jest użytkowana 
od lat, nie została też zlikwi
dowana, a według takiego 
założenia powstał projekt. 
Jakie są pomysły na rozwią
zanie tego problemu?
- To była techniczna linia ko
lejowa - służyła do przewozu 
węgla z „Anny” (mowa o KWK 
„Anna” w Pszowie). Kopalni 
już nie ma i chyba wszyscy czu- 
jemy, że ta linia nie będzie już 
użytkowana. Na tym założeniu 
oparto pierwotny projekt bu
dowy drogi Racibórz - Pszczy
na. Jako zarząd województwa, 
wspólnie z parlamentarzysta
mi, ciągle próbujemy prze
konać PLK do zmiany decyzji 
o dalszym utrzymywaniu tej 

linii. Sukcesem będzie moż
liwość budowy drogi według 
pierwotnego założenia, że ta 
linia nie będzie już eksploato
wana, bo każde inne założenie 
znacznie podraża koszt inwe
stycji. Na taki wzrost kosztów 
trudno godzić się w czasie, gdy 
ważna będzie każda złotówka.

- Wspominał Pan o możli
wych źródłach finansowania 
tej inwestycji, m.in. Regio
nalnym Programie Operacyj
nym oraz Krajowym Planie 
Odbudowy. Tymczasem Unia 
Europejska stawia na kolej, a 
nie transport drogowy. Czy 
to się uda?
- Faktycznie, Unia Europejska 
już średnio chce dawać pienią
dze na budowę dróg. Dlatego 
musimy być uzbrojeni w so
lidne argumenty i dokumenty 
strategiczne, z których będzie 
wynikać, że nasza sieć dróg 
ciągle wymaga rozbudowy. 
Będzie się to opierało na Re
gionalnym Planie Transporto
wym. To dokument, który w 
tej chwili powstaje. Musi on 
być na tyle dobry, by instytucje 
opiniujące w Unii Europejskiej 
wypowiedziały się pozytywnie 
na ten temat. Wtedy będziemy 
mogli rozmawiać o finansowa
niu dróg w naszym wojewódz
twie. Bez tego będzie to trudne.

Rozmawiał Szymon Kamczyk
reklama
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Żory w publikacjach epoki PRL, cz. 1
Miasto Żory w epoce 
powojennej dotknęły 
bardzo podobne pro
blemy jak wielu innych 
miast, które działania 
frontowe mocno po
kiereszowały. Dwie 
dekady po zakończeniu 
wojny władza ludowa 
wchodziła w apogeum 
obchodów milenium 
państwa polskiego, te 
obchody oczywiście 
pozostawały w opozycji 
do 1000-lecia Chrztu 
Polski. Lata sześćdzie
siąte i kolejna dekada 
to czas powstawania 
różnego rodzaju opi
sów stanu ówczesnej 
sieci miast i całych 
regionów. Nie były to 
w ówczesnej sytuacji 
polityczno-wojsko
wej, w cieniu żelaznej 
kurtyny i konfliktów na 
linii Układ Warszawski 
i NATO, nazbyt częste 
publikacje.

Zatem te okazjonalne opisy 
rzeczywistości tamtych cza
sów mają swoją wartość po
znawczą. Zapewne na uwagę 
zasługuje wydawnictwo Za
kładu Narodowego imienia 
Ossolińskich z 1965 roku. 
Dwutomowe monumental
ne opracowanie poświęcono 
miastom polskim, pod zna
miennym tytułem „Miasta 
Polskie w Tysiącleciu”. Wśród 
członków kolegium redakcyj
nego znalazły się takie uznane 
nazwiska polskich naukow
ców jak: Stanisław Arnold, 
Aleksander Gieysztor, Marian 
Haisig, Stanisław Herbst czy 
znawca sfragistyki i heraldyki 
Marian Gumowski. W tomie 
pierwszym wydawnictwa po
dzielonym na poszczególne 
ówczesne województwa, zna
lazły się Żory opisane w części 
poświęconej województwu 
katowickiemu. Prócz tekstu w 
publikacji znalazł się na koloro
wej wkładce herb miasta Żor.

Opis poświęcony Żorom jest 
ostatni w części poświęconej 
województwu katowickiemu. 
Zaopatrzony został w cztery 
fotografie ukazujące portale 
wejściowe do odbudowanych 
domów w rynku i sąsiednich 
ulicach. Tekst omawiający 
Żory rozpoczyna się od lokali
zacji miastajako obszaru w po
wiecie rybnickim oddalonym o 

12 km od centrum powiatowej 
administracji. Autorzy opi
su odwołują się w pierwszej 
kolejności do osoby księcia 
Władysława jako założyciela 
miasta, informując o jego lo
kacji w 1272 roku. Co jednak 
ciekawe, a co nie ma potwier
dzenia w źródłach, przyjęli, że 
nim powstały ceglane mury 
miejskie miasto otoczone 
było wałem ziemnym. Walory 
obronne zostały podkreślone 
poprzez wzmiankę o czasach 
wojen husyckich, o konflikcie 
i oblężeniu z 1345 roku nic nie 
wspomniano, choć autorzy 
chcieli tę informację przemy
cić, pisząc o niejednym oblę
żeniu, które wytrzymały mury 
żorskie. Nieco miejsca po
święcono gospodarce miasta. 
Skoncentrowano się na przy
kładowym opisie odnoszącym 
się rzekomo do roku 1560, nie
mniej nie wzbudza on zaufa
nia. Owo źródło informuje, że 
w Żorach działało 12 majstrów 
rzeźnickich, 10 piekarzy, 32 
szewców, 20 tkaczy, w tym 10 
sukienników, 10 kowali, 5 sto
larzy (w tym budowniczych 
domów), 3 introligatorów, 
księgarzy i drukarzy, dalej: 6 
grawerów posiadających pięć 
pieców, 2 płatnerzy i bliżej nie 
opisaną pod względem liczby 
grupę rzemieślników - płat
nerzy, kołodziejów, siodlarzy i 
bednarzy. Gospodarka miejska 
była rozwinięta, skoro prócz 
browaru autorzy podają czte
ry warzelnie soli sprowadzanej 
z Wieliczki. Dużą rolę miały 
spełniać targi bydła i nieroga
cizny. Prosperował skup weł
ny i lnu od okolicznej ludności 
chłopskiej a także górali be
skidzkich z terenów księstwa 
cieszyńskiego.

Rozmijali się z prawdą
Jednak wśród przytoczo

nych informacji są i takie, 
które niestety wydają się być 
błędne. Otóż informacja o 
wykupie miasta z rąk cesarza 
Ferdynanda I Habsburga w 
1556 roku zawiera dwie nie
ścisłości. Otóż pierwsza dość 
banalna: Ferdynand I był 
ówcześnie (1556 r.) władcą 
Czech i Węgier, cesarzem zo
stał dopiero w 1558 roku, ale 
co istotne w 1556 roku miesz
kańcy Żor nie mogli wykupić 
praw do majątku i zostać 
wolnym miastem królew
skim. Dopiero w 1557 roku 
Zygmunt Wyszkota z Wod
nik został na 10 lat panem 
zastawnym Żor, natomiast 
dopiero w 1567 roku Rada 
Miejska i grono starszych 
gminy wpłaciło kwotę zasta
wu i miasto aż do 1603 roku

Opis miasta stworzony w PRL na obchody milenium państwa Polskiego wspomina o zniszczeniach 60 proc. zabudowy miasta w 1945 roku

było posiadaczem zastawu, co 
miało już miejsce za rządów 
króla czeskiego, węgierskiego 
i cesarza Maksymiliana II. Na
tomiast wykup majątku przez 
miasto nastąpił w końcu 1603 
roku, gdy cesarz Rudolf II na 
zamku praskim podpisał i 
opieczętował (31 grudnia) 
stosowny dokument. W 1604 
roku kancelaria księstw opol
skiego i raciborskiego wyda
ła dokument potwierdzający 
nabycie majątku (20 marca 
1604 r.). Zatem wzmianka w 
omawianej publikacji jest cał
kowicie błędna.

Warto zwrócić uwagę na 
kwestie, które autorzy tekstu 
zaakcentowali, a które świad
czyły o upadku znaczenia Żor. 
Proces powolnego osłabienia 
miał się uwidocznić w II po
łowie XVIII wieku. Przyczynił 
się do tego fiskalizm pruski, 
kontrybucje i odcięcie od do
staw surowców oraz rynku 
zbytu w. księstwie cieszyń
skim. Skutki wojen napoleoń
skich też miały odcisnąć się na 
mieście. Kolejnym dramatem 
miasta miał być pożar z 1817 
roku. Jednak i tu autorzy po
pełnili błąd. Pożar miasta miał 
miejsce dziesięć lat wcześniej 
(15 sierpnia 1807 r.) i miał dla 
miasta katastrofalne skutki.

Transport rudy i zboża
Ożywienie gospodarcze Żor 

zostało potraktowane bardzo 
szeroko jak na tak skromny 
tekst. Wspomniano o działa
jącej hucie, w której wyrabia
no wyroby żelazne, garnki czy 
rury. Rozwój następował rów
nież z racji otwarcia parowego 
młyna zbożowego, zapomnia
nej fabryki powozów, czy 
cegielni. Transport konny od
grywał ważną rolę w gospo
darce miasta. Rozwinęło się 
wozactwo (przewoźnictwo) 
zboża z granicznych Mysło
wic do żorskiego młyna oraz 
rudy darniowej pozyskiwa

nej w okolicy i transportowa
nej do przeróbki w Gliwicach. 
Autorzy przy tej okazji zwró
cili uwagę na pojawienie się 
nazwisk związanych z profe
sją właściciela, zatem nazwi
sko Woźnica, występujące 
w okolicy, wyraźnie nawią
zywało do zajęcia w postaci 
wozactwa. Ważnym wyda
rzeniem miało być utworze
nie punktu pocztowego w 
1842 roku, skąd rozchodziła 
się poczta do Rybnika, Raci
borza, Pszczyny i Mikołowa. 
Autorzy zwrócili uwagę że 
wyznaczenie Pszczyny i Ryb
nika (lata 1815 - 1818) na sie
dzibę władz powiatowych, co 
usunęło w cień Żory, a to jesz
cze bardziej się uwidoczniło 
pominięciem Żor w pierwszej 
fazie budowy linii kolejowych 
(lata 50. XIX w.). Dopiero 
wybudowanie linii Żory - 
Orzesze (1884 r.) a następnie 
połączenie z Wodzisławiem 
tuż przed wybuchem I wojny 
światowej pozwoliło na więk
sze ożywienie.

Walka z Niemcami
Autorzy tekstu po skró

towym omówieniu tych te
matów przytoczyli jeszcze 
krótko informacje odnoszące 
się do wydarzeń politycznych 
pierwszej połowy XX wieku. 
Wspomniano o powstaniach 
śląskich, lecz tylko w kontek
ście walk żorskiego 13 pułku 
piechoty wojsk powstańczych 
m. in. w bojach pod Rybni
kiem i Mikołowem oraz w 
zmaganiach o Górę św. Anny. 
Śladem po ich czynie zbroj
nym jest mogiła powstańcza 
na żorskim cmentarzu. Tema
tyka dotycząca międzywojnia 
sprowadza się w tekście tyl
ko do stwierdzenia, że Żory 
znalazły się w graniach od
rodzonej Polski. Z kolei opis 
II wojny światowej ogranicza 
się do wzmianki o przekształ
ceniu Żor przez Niemców w 

punkt zaciekłego oporu. Jak 
podano, spłonęło lub zosta
ło zburzone 60% zabudowy 
miasta.

Miejsce rozwojowe 
i sól pod ziemią

Epoka powojenna w opisie 
sprowadza się do kilku istot
nych wątków. Prócz kwestii 
odbudowy zasygnalizowano 
także rozbudowę dawnego 
średniowiecznego miasta. 
Zniszczenie rzemieślniczej 
infrastruktury miasta miało 
się przyczynić do przeorien
towania zawodowego sporej 
populacji mieszkańców Żor. 
Zatrudnienie znajdowali w 
nowych zakładach m. in. w 
hucie M-16, Fabryce Sygnałów 
Kolejowych, w cegielniach, czy 
reaktywowanym młynie oraz 
z Zakładzie Prefabrykacji Ele
mentów Budowalnych, który 
był symbolem szykujących się 
zmian w przestrzeni urbani
stycznej miasta. Miasto opisy
wane z perspektywy niespełna 
dwudziestu lat po zakończeniu 
II wojny światowej stawało 
się ośrodkiem o charakterze 
przemysłowym, spychając w 
przeszłość dawny usługowy 
profil swojej egzystencji. Te
mat górnictwa przytoczono 
jako ważną przyczynę dalsze
go rozwoju. Ale co ciekawe, 
autorzy wspomnieli również 
o innym bogactwie ukrytym 
w ziemi. Otóż nadmieniono o 
złożach soli kamiennej, które 
jeszcze nie były tu eksploato
wane. Rozwój miasta wiązał 
się z infrastrukturą mieszka
niową i komunalną. Tu starano 
się w propagandowym wręcz 
tonie ukazać walory miasta. 
Wymieniano iż miasto posia
da rozbudowaną edukację, 
aż po liceum oraz placówki 
o charakterze usługowym, 

kulturalnym i socjalnym. Za
znaczano, iż Żory posiadają 
już nowoczesna infrastruktu
rę - sieć wodociągową, kana

lizację oraz dostęp do gazu. 
Nie zabrakło w tekście staty
stycznych danych. Ówczesna 
powierzchnia miasta liczyła 
nieco ponad 19 km kwadra
towych. Ważnym elementem 
wyznaczającym poziom życia 
była informacja, że 87 % ulic w 
mieście było wyasfaltowanych 
lub wybrukowanych kostką. 
Według danych demograficz
nych na 1961 rok, Żory miały 
liczyć 7053 mieszkańców.

Miasto z bagażem 
historii

Ostatni akcent w opisie Żor 
padł na dziedzictwo kulturo
we miasta o tak długiej i boga
tej historii, a tak dramatycznie 
dotkniętego kataklizmami 
i wojennymi zniszczenia
mi. Autorzy podkreślili, choć 
nieco łagodząc temat, że z 
pożogi wojennej ocalał XIV 
- wieczny kościół parafialny. 
Oczywiście pominięto fakt zu
pełnego zniszczenia cennego 
wyposażenia wnętrza świąty
ni. Wspomniano jeszcze o za
chowanych odcinkach murów 
miejskich i o zabudowie daw
nych parceli domów miesz
czańskich, tak usytuowanych 
przy pierzejach rynku, jak i 
wzdłuż odcinków zachowa
nych murów miejskich.

Warto podkreślić że ów opis, 
choć bardzo rozbudowany, nie 
obył się bez paru niedociągnięć 
i pomyłek faktograficznych. 
Niemniej zaprezentowany 
obraz stanowił pewien upo
rządkowany ciąg zdarzeń i 
przemian miasta, z zaakcen
towaniem szczególnie kilku 
wątków z historii odnoszą
cych się do znaczenia Żor. Po
wojenna ludowa rzeczywistość 
budowała swoją przyszłość na 
nowych zasadach mając w tle 
ce.le społeczno-kulturowe ale 
odwołując się do już zastane
go historycznego dziedzictwa 
prawie 700 lat historii miasta 
Żor. Marcin Wieczorek



Turyści mogą wjeżdżać do Czech, 
ale wątpliwości pozostały
To co działa w jed
ną stronę, nie działa 
jeszcze w drugą stronę. 
Ministerstwo Spraw 
Zagranicznych poinfor
mowało o braku ogra
niczeń w podróżach do 
Czech. Ze strony mini
sterstwa usunięto też 
informacje dotyczące 
ograniczeń w powrocie 
do Polski.

Sprawa jednak nie jest oczy
wista. Okres obowiązywania 
Rozporządzenia Rady Mini
strów w sprawie ustanowie
nia określonych ograniczeń, 
nakazów i zakazów w związ
ku z wystąpieniem stanu epi
demii został przedłużony do 
25 czerwca. Na rządowych 
stronach wciąż figurują infor
macje o konieczności odbycia 
kwarantanny po przyjeździe 
do Polski (chyba, że jeste
śmy zaszczepieni przeciwko
rekLAMa

COVID-19 lub posiadamy 
negatywny wynik testu na 
koronawirusa). Takie zasa
dy można wyczytać również 
m.in. na oficjalnej stronie in
ternetowej Unii Europejskiej 
reopen.pl. To strona, która 
ostatni raz była aktualizowa
na 7 czerwca 2021 r. Infor
muje o tym również Główny 
Inspektorat Sanitarny. O roz
strzygnięcie tej kwestii zwró
ciliśmy się do Ministerstwa 
Spraw Zagranicznych oraz 
Ministerstwa Spraw We
wnętrznych i Administracji. 
Wkrótce wrócimy do sprawy.

Co z wyjazdami 
powyżej 24 godzin?

Wyjazdy w celach turystycz
nych powyżej 24 godzin są 
możliwe wyłącznie dla osób 
zaszczepionych lub posiada
jących negatywny test anty
genowy lub PCR, wykonany 
przed wjazdem do Czech.

Przyjazd do Czech na okres 
powyżej 24 godzin wymaga: 
wypełnienia elektronicznego 
formularza lokalizacyjnego i 

okazania negatywnego testu 
PCR wykonanego nie później 
niż do 72h przed wjazdem 
lub antygenowego wykona
nego do 24h przed wjazdem. 
Osoby z uregulowanym po
bytem na terytorium Czech 
powracające do tego kraju 
transportem indywidualnym 
nie mają obowiązku testowa
nia się przed wjazdem, jed
nak muszą wykonać test PCR 
(antygenowy przy podróżach 
z krajów o średnim ryzyku za
każenia) do 5 dni od powrotu.

Są wyjątki
Wyjątkiem od powyższych 

zasad, tj. zwolnieniem z 
obowiązku wypełnienia for
mularza lokalizacyjnego i te
stowania na COVID 19, zostali 
objęci m. in.:
• osoby podróżujące tranzy

tem przez Czechy do 12 h;
• podróżujący do Czech na 

okres nieprzekraczający 24 
h, także w celach turystycz
nych; zakupu

• pracownicy transportu mię
dzynarodowego,

• pracownicy transgraniczni, 
uczniowie i studenci, którzy 
w celu wykonywania pracy 
lub nauki regularnie prze
kraczają przynajmniej raz 
w tygodniu granicę z pań
stwem sąsiadującym;

• dzieci do lat 5;
•ozdrowieńcy (osoby, które 

przechorowały COVID-19, 
nie mają oznak zachoro
wania i posiadają przetłu
maczone zaświadczenie od 
lekarza, o ile nie upłynęło 
więcej niż 90 dni od pierw
szego pozytywnego testu 
PCR);

• osoby zaszczepione na te
rytorium: Czech, Słowacji, 
Polski, Niemiec, Węgier 
lub Słowenii co najmniej 
pierwszą dawką, posiada
jące certyfikat potwierdza
jący szczepienie przeciwko 
COVID w tym kraju, o ile od 
przyjęcia pierwszej daw
ki szczepionki upłynęło co 
najmniej 22 dni i nie więcej 
niż 3 miesiące.

Oprac. (żet) Granica z naszymi południowymi sąsiadami jest już otwarta dla 
turystów. Jednak powrót do kraju może wciąż nastręczać trudności.
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Zużycie paliwa / emisja CO2: 1,6~7,5 l/100 km / 38~170 g/km. Cykl mieszany. Wartości zużycia paliwa i emisji (cykl WLTP) wynikają z wersji/wariantu pojazdu oraz 
zjego wyposażenia. Dane zużycia paliwa mają charakter porównawczy i zostały uzyskane na stanowisku pomiarowym zgodnie z wymaganiami Rozporządzenia 
(WE)715/2007, uzupełnionego Rozporządzeniem Komisji 2017/1151. Wartości rzeczywiste mogą być inne w zależności od warunków i stylu jazdy. 7 lat / 150 000 km 
gwarancji. Szczegółowe okresy gwarancji oraz jej warunki określone są w książce gwarancyjnej. LAT GWARANCJI
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Zabawa z chemią w Zespole 
Szkół Specjalnych w Żorach
Moc atrakcji czekała na 

uczniów Zespołu Szkół Spe
cjalnych im. Matki Teresy z 
Kalkuty podczas wyjątko
wych warsztatów chemicz- 
no-przyrodniczych oraz 
spektakularnego pokazu 
chemicznego, które odbyły 
się 17 maja na terenie pla
cówki.

Dzięki środkom pochodzą
cym z Unii Europejskiej ucznio
wie z niepełnosprawnością 
intelektualną w stopniu lekkim 
oraz umiarkowanym wzięli 
udział w warsztatach realizo
wanych w ramach projektu 
pn. „Wzmocnienie potencjału 
edukacyjnego Zespołu Szkół 
Specjalnych im. Matki Teresy 
z Kalkuty”. Dzieci były świad
kami spektakularnych reakcji 
i wybuchów, a ponadto same 
wykonały eksperyment subli- 
macji suchego lodu.

- Chcieliśmy umilić uczniom 
dzień powrotu do zajęć stacjo
narnych, stąd pomysł na zor
ganizowanie Dnia Naukowca 
właśnie dziś, aby dzieci nie 
czuły się przytłoczone po tak 
długiej przerwie. Połączenie 
nauki z zabawą oraz niesamo
witymi wrażeniami sprawia, 
że dzieci łatwiej przyswaja
ją wiedzę - mówi Edyta We
sołowska, Dyrektor Zespołu 
Szkół Specjalnych w Żorach.

Nowe sprzęty w szkole
Wsparcie finansowe pocho

dzące z Europejskiego Fundu
szu Społecznego pozwoliło 
na doposażenie w 2020 roku 
dwóch nowoczesnych pra
cowni tematycznych tj. bio- 
logiczno-geograficznej oraz 
chemiczno-fizycznej. Pracow
nie wzbogaciły się o niezbęd
ne materiały dydaktyczne, 
takie jak: mikroskopy, plan
sze i modele dydaktyczne, od
czynniki chemiczne, a także 
stoły demonstracyjne, dyge- 
storium, szafy, stoły i krze
sła. W pracowniach pojawił 
się także nowy sprzęt kom
puterowy TIK: projektory, 
przenośne komputery, urzą
dzenia wielofunkcyjne. War
tość zakupionych sprzętów i 
pomocy dydaktycznych opie
wa na kwotę ok. 115 000,00 
zł. Ponadto 27 nauczycieli z 
Zespołu Szkół Specjalnych w 
Żorach skorzystało ze szko
leń i kursów podnoszących 
ich kompetencje zawodowe. 
Wzięli udział m.in. w kursie 
choreoterapii, sensoplastyki, 
kursie ortoptyki i wielu in
nych. Piętnastu nauczycieli 
ukończyło studia doskonalą
ce na kierunku pn. „Terapia i 
edukacja dzieci i młodzieży 
z autyzmem w tym zespołem 
Aspergera oraz dzieci i mło-

Efektowne zajęcia miały umilić uczniom dzień powrotu do zajęć 
stacjonarnych

dzieży zagrożonej niedosto
sowaniem społecznym”.

Zajęcia ze specjalistami 
Zajęcia wspomagające 

skierowane są do uczniów 
ze specjalnymi potrzebami 
rozwojowymi i edukacyjny
mi w obszarach wymagają
cych szczególnego wsparcia, 
wyznaczonych na podstawie 
diagnozy edukacyjnej. W 
ramach projektu uczniowie 
korzystają z szeregu zajęć 
dodatkowych m.in. z senso- 
plastyki, szkoły zabaw i gier 
ruchowych, choreoterapii, 
rewalidacyjnych zajęć z ty- 
flopedagogiem, zajęć przy
rodniczych prowadzonych 
metodą eksperymentu oraz 

zajęć alternatywnego komu
nikowania się dla uczniów 
niemówiących i słabo mówią
cych.

- Dzięki dodatkowym środ
kom finansowym, możemy 
zapewnić uczniom zwięk
szoną ilość zajęć, nie tylko te
rapeutycznych, ale również 
wyrównawczych z takich 
przedmiotów jak j. angielski 
lub matematyka. Czas trwa
nia projektu wydłużył się ze 
względu na wprowadzenie 
nauki zdalnej w szkołach, 
w związku z tym nasi pod
opieczni będą korzystać z 
dodatkowych lekcji do końca 
czerwca przyszłego roku - 
dodaje Edyta Wesołowska.

AgaKa

Żorzanin mistrzem świata 
w wyciskaniu sztangi
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Sebastian Niedziela na najwyższym stopniu 
podium podczas wręczenia nagród 

na Mistrzostwach Świata federacji WP

_ . WPA
WORŁD CHAMPIONSHIPS
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Imponujący rekord Pol
ski ustanowił podczas Mi
strzostw Świata Federacji 
WPA w trójboju siłowym i 
wyciskaniu sztangi leżąc żo- 
rzanin Sebastian Niedziela. 
Po fenomenalnym występie 
mieszkaniec Żor zdobył tytuł 
mistrza Polski.

Mistrzostwa Świata Fede
racji WPA, w tym roku roz
grywane były w hali MOSiR 
Włókniarz w Pabianicach. W 
zawodach wzięło udział po
nad 500 zawodników z całego 
świata. Poza liczną reprezen
tacją naszego kraju, o tytuły 
walczyli też siłacze z Ukrainy, 

Czech, Niemiec, Estonii, Fin
landii, czy nawet Stanów Zjed
noczonych.

Żory reprezentował Seba
stian Niedziela, który startował 
w dyscyplinie bench press (czy
li wyciskanie sztangi leżąc) w 
kategorii do 82,5 kg masters. 
Żorzanin zaliczył 3 podejścia, 
kolejno wyciskając sztangę 
ważącą 170 kg, 175 kg oraz 180 
kg. Dało mu to nie tylko zwy
cięstwo, ale także rekord Polski 
w tej kategorii. Teraz Sebastian 
Niedziela przygotowuje się do 
występu na Mistrzostwach Pol
ski, gdzie postara się o kolejne 
sukcesy. AgaKa

tancerki movimento team Żory łł 
zdobyły mistrzostwo kraju

KINO 
LETNIE 

r°^wea 

AMERYKAŃSKI 
PARK ROZRYWł 

TWINPIGS A 
KURIER ŻORSKI 2°* 
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Wspaniałe trofea, a 
także niesamowite 
doświadczenia zdobyły 
podczas tegorocznych 
Krajowych Mistrzostw 
IDO tancerki Szkoły 
Tańca Movimento w 
Żorach.

Kilkanaście tancerek wy
startowało od 12 do 14 maja 
na Krajowych Mistrzostwach 
IDO Modern&Ballet w Raszy
nie. Dziewczynki zaprezento
wały się w konkurencjach solo 
w technikach tańca balet oraz 
modern & contemporary dan- 
ce. Wywalczyły również nomi
nacje na mistrzostwa Europy.

Do Żor z mistrzostwem kraju 
wróciła najmłodsza tancerka

Hanna Bednarska, która zdoby
ła złoty medal w kategorii ballet 
do lat 7. Z kolei wicemistrzynią 
kraju w kat. ballet repertuar ju- 
nior2 została Maja Dawidenko. 
Tuż za podium (4 miejsce) w 
tej samej kategorii znalazła się 
Małgorzata Filipowska.

Znakomite wyniki odnoto
wały również: Zoja Polok (5 
miejsce, ballet repertuar chil- 
dren), Agata Frelich (6 miej
sce, ballet repertuar children), 
Emma Gilga (5 miejsce, ballet 
repertuar junior1), Emilia Mo- 
rys (ballet repertuar junior1). 
Ponadto w półfinale w kate
gorii ballet repertuar children 
znalazły się: Blanka Bednar
ska, Zuzanna Pietryja, Emilia 
Grzenia, a w półfinale w kat. 
ballet open children: Emilia 
Grzenia, Zuzanna Pietryja, 
Agata Frelich.

Tancerki wystartowały tak
że w technice tańca modern, 
gdzie konkurencja na parkiecie 
była ogromna, a liczba zawod
niczek często przekraczała set
kę w danej kategorii wiekowej.

Do KM IDO w Raszynie tan
cerki zostały przygotowane 
przez trenerów głównych: Mo
nikę Janas-Nowacką, Monikę 
Kiermasz, Paulinę Święs. Gru
py, których w szkole obecnie 
jest 6, specjalizują się w tech
nikach: balet, jazz, modern. 
Ze szkołą współpracuje Sto
warzyszenie Inicjatyw Twór
czych KreatoR, które wspiera 
taneczny rozwój dzieci, rów
nież pozyskując konieczne 
środki finansowe. Dodajmy, 
że wyjazd na KM IDO w Raszy
nie został finansowo wsparty 
przez Gminę Miejską Żory.
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12- i 16-latek

POTRĄCENI
na żorskich arogach

WYTROP SPRAWCę 
czyli zagadka 

kryminalna

16-letni rowerzysta trafił 
27 maja do szpitala po tym 
jak czołowo zderzył się z 
osobówką. Choć chłopiec 
na szczęście nie doznał po
ważnych obrażeń, pozostał 
na obserwacji w szpitalu i 
nie dotarł do szkoły.

Do zdarzenia doszło w 
czwartek, 27 maja około godzi
ny 8.00 w rejonie skrzyżowa
nia ulicy Pukowca z Zamkową. 
Jak wstępnie ustalili policjanci, 
16-latek jadąc do szkoły i chcąc 
wjechać na ścieżkę rowerową 
nieprawidłowo wykonał ma
newr skrętu w lewo. W tym

Radna pyta 
o bezpieczeństwo

Po ostatnich wypadkach z 
udziałem nieletnich radna 
Anna Gaszka spotkała się z 
mieszkańcami i wystosowała 
do Komendy Miejskiej Poli
cji w Żorach pytanie o staty
stykę wypadków oraz stan 
bezpieczeństwa na żorskich 
drogach. - W dniu 22 maja 
spotkałam się z zaniepoko
jonymi takim stanem rzeczy 
mieszkańcami dzielnicy Ba- 
ranowice i w wyniku naszych 
rozmów złożyłam pismo do 
Komendanta Policji Miejskiej

właśnie momencie zderzył się 
czołowo z daewoo, którego 
kierowca miał pierwszeństwo 
przed jednośladem. 16-latek 
z potłuczeniami ciała został 
przetransportowany do szpi
tala, gdzie lekarze nie stwier
dzili poważniejszych obrażeń. 
Zarówno on, za zgodą rodzica, 
jak i 42-letni kierowca daewoo 
wcześniej zostali przebadani 
na alkomacie. Wynik badania 
potwierdził, że obaj byli trzeź
wi.

Potrącenie 
na „Wiślance”

Do dramatycznego wy
padku doszło także 19 maja 
na żorskim odcinku DK 81. 
Dwóch chłopców, prowadząc 
hulajnogi, przechodziło przez 
przejście dla pieszych. Dzieci 
weszły na pasy od strony uli
cy Zamkowej i kierowały się 
w stronę ulicy Owocowej. Gdy 
25-letnia rybniczanka zatrzy
mała swój pojazd, by ustąpić 
im pierwszeństwa, 38-latek

jadący fordem pasem obok, 
wjechał na przejście i potrącił 
12-latka.Dziecko doznało po
ważnych obrażeń i śmigłow
cem Lotniczego Pogotowia 
Ratunkowego zostało prze
transportowane do szpitala. 
Drugiemu z chłopców nic się 
nie stało. Badanie alkomatem 
wykazało, że sprawca wy
padku był trzeźwy. Policjanci 
zatrzymali mu prawo jazdy i 
teraz wyjaśniają szczegółowe 
okoliczności wypadku.

w Żorach. Mam nadzieję, że 
po uzyskaniu odpowiedzi na 
zadane w piśmie pytania do 
Komendanta Policji w Żorach, 
uda się znaleźć najlepsze 
rozwiązanie aby zwiększyć 
bezpieczeństwo pieszych i 
kierowców na skrzyżowaniu 
Kościuszki/Zamkowa/Owo- 
cowa - informuje Anna Gasz- 
ka.

Do sprawy wrócimy na ła
mach Nowin Żorskich i por
talu Nowiny.pl. (ska)

pędziŁ 116 Km/H 
w terenie 
zABudowAnYm

29-letni mieszkaniec Żor 
na 3 miesiące stracił prawo 
jazdy. Kierowca volkswage- 
na jechał z prędkością 116 
km/h na terenie zabudo
wanym.

W sobotę, 5 czerwca infor
mowaliśmy o 35-latku z Żor, 
który stracił prawo jazdy za 
nadmierną prędkość. Oka
zuje się, że jego 'wyczyn' zo
stał 'poprawiony' w piątek po 
godzinie 16.00 na Alei Zjed
noczonej Europy, gdzie zo
stał przyłapany kolejny pirat 
drogowy. 29-letni żorzanin 
jechał volkswagenem z pręd
kością wynoszącą 116 km/h 
pomimo, że w tym miejscu 
obowiązuje „pięćdziesiątka”.

Za złamanie przepisu ru
chu drogowego kierowca

został ukarany mandatem 
w wysokości 500 złotych i 10 
punktami karnymi. Policjan
ci zatrzymali też na 3 miesią
ce jego prawo jazdy.

Policjanci z Wydziału Ru
chu Drogowego jastrzęb
skiej komendy w niedzielę, 
6 czerwca na ulicy Pszczyń
skiej około godziny 17.15 
zatrzymali do kontroli dro
gowej jastrzębianina. Powo
dem zatrzymania kierowcy 
osobówki do kontroli było 
przekroczenie dozwolonej 
prędkości o 55 km/h w ob
szarze zabudowanym. W 
efekcie mieszkaniec Jastrzę- 
bia-Zdroju został ukarany 
mandatem karnym, 10 punk
tami karnymi i zatrzymano 
mu prawo jazdy. AgaKa

Mieli wprowadzić na rynek 
ponad 5,5 kg narkotyków

Ponad 5,5 kilograma nar
kotyków, w tym kokainę i 
marihuanę, przechwycili 
jastrzębscy kryminalni. Za
trzymani to mężczyźni w 
wieku od 31 do 39 lat oraz 
31-letnia kobieta.

Zatrzymani to mieszkań
cy Jastrzębia-Zdroju oraz 
mieszkanka Żor. Kryminalni 
znaleźli narkotyki podczas 
przeszukania kilku mieszkań. 
Środki zabronione znajdowa
ły się między innymi w dobrze 
zakamuflowanym sejfie oraz 
piwnicy.

Stróże prawa przejęli łącznie 
ponad 5,5 kilograma metaam- 
fetaminy, kokainy, marihuany 
oraz substancje pochodne am
fetaminy. Zatrzymani trafili do 
policyjnego aresztu, gdzie usły
szeli zarzuty. Sąd zdecydował 
o tymczasowym aresztowaniu 
dwóch z nich, natomiast pozo
stali zostali objęci policyjnym 
dozorem i mają zakaz kontak
towania się oraz zbliżania do 
osób, które powiązane są ze 
sprawą. O ich dalszym losie 
zdecyduje sąd, grozi im kara 
do 10 lat więzienia. AgaKa

ZABÓJSTWO

POd STARĄ FABRYKĄ

D
ochodziła godzina 20.00 kiedy komisarz Szarek w pil
nym trybie został wezwany na komendę. Już na scho
dach do pokoju naczelnika wydziału kryminalnego 
spotkał kolegę z wydziału.

- Nie wiesz przypadkiem co się dzieje? - zapytał Szarek, bie
gnąc po stopniach.
- Mamy trupa w starej fabryce, jakaś grubsza sprawa chyba. 
Z powodu zwykłego zabójstwa nie robiliby takiego zamie
szania - powiedział zasapany policjant ostrożnie otwierając 
drzwi gabinetu szefa. W środku trwała już narada i obecna 
była większość policjantów z wydziału.
- Panowie jakieś dwie godziny temu w starej fabryce znalezio
no zwłoki mężczyzny z rozbitą głową. Na miejscu jest ekipa 
dochodzeniowo-śledcza i technicy, jednak wszyscy musicie 
zająć się tą sprawą. Denatem jest Stanisław Rumpelt. Chyba 
nie muszę tu nikomu przedstawiać tego nazwiska. To najwięk
szy biznesmen w mieście, właściciel fabryki porcelany. Rano 
sprawa pewnie wycieknie do mediów. Musimy mieć dla dzien
nikarzy jakieś ustalenia - tłumaczył naczelnik.

Szef porozdzielał zadania wśród policjantów. Komisarzowi 
Szarkowi przypadło przesłuchanie mężczyzny, który znalazł 
ciało prezesa. To Michał Rykała, biznesowo powiązany ze 
zmarłym. Szarek nie miał daleko, bo mężczyzna siedział na 
korytarzu komendy przywieziony tu z miejsca zdarzenia. 
- Dobry wieczór, długo będę musiał tutaj siedzieć?
- Muszę pana przesłuchać. Jest pan świadkiem, więc myślę, że 
za godzinę będzie pan wolny - powiedział policjant otwierając 
drzwi do gabinetu.
- Co pan robił o tej porze pod fabryką? - zapytał policjant.
- Staszek to mój wspólnik. Mieliśmy oglądać z zewnątrz ten 
teren, bo został wystawiony na sprzedaż. Od dłuższego czasu 
myślimy o rozbudowie naszej fabryki porcelany i potrzebny 
jest nam teren pod nową halę. Czerwcowy dzień jest dość 
długi, więc myśleliśmy, że coś nam się uda pooglądać zanim 
zrobi się ciemno. Niestety, spóźniłem się na spotkanie, bo by
łem pierwszy raz w tej okolicy. W wejściu do budynku byłej 
dyrekcji natknąłem się na ciało Staszka. Leżał na schodach 
prowadzących do nieczynnej stołówki. Wezwałem od razu 
policję - tłumaczył Rykała.
- Czy chodził pan po zakładzie? Mógł pan zadeptać ślady.
- Nie. Byłem zszokowany, czekałem przy Staszku na pogo
towie i policję.
- Dziękuję bardzo, zaraz wracam - powiedział komisarz Sza
rek wychodząc z gabinetu.

Policjant prosto z pokoju przesłuchań poszedł do naczelni
ka.
- Szefie mogę zobaczyć zdjęcia z miejsca zdarzenia? Intere
suje mnie wygląd korytarza
- Oczywiście, leżą na stole - odrzekł przełożony.
- Tak myślałem. Szefie, chyba mamy pierwszego podejrza
nego. To wspólnik Rumpelta, przesłuchałem go wstępnie, ale 
już wiem, że nie jest ze mną szczery. Nie wiem dlaczego nas 
okłamuje, być może ma jakiś związek z zabójstwem.
- Dlaczego tak myślisz? - zapytał naczelnik.

Co odpowiedział mu komisarz Szarek?

Aby poznać odpowiedź, odwróć stronę
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Tradycyjna procesja teoforyczna odbyła się wokół kościoła pw. Świętych 
Apostołów Filipa i Jakuba w Żorach

Mieszkańcy Śródmieścia 
oraz os. 700-lecia wzięli 
udział w obchodach uroczy
stości Najświętszego Ciała i 
Krwi Chrystusa. W kościele 
pw. świętych apostołów Fili
pa i Jakuba w Żorach odbyły 

się msze święte oraz proce
sja teoforyczna wokół ko
ścioła.

Tradycją Uroczystości Boże
go Ciała jest procesja z Prze
najświętszym Sakramentem, 
zwieńczona błogosławień

stwem mieszkańców, ich do
mostw, pól, zakładów pracy. 
Tak również było w poprzed
nich latach w centrum Żor, 
gdzie mieszkańcy przygoto

wywali piękne ołtarze na trasie 
procesji. Boże Ciało przeżywa
ne było zawsze w sposób uro
czysty i z wielką pobożnością.

W minionym roku wokół 
kościoła

Zmiana przyszła w 2020 
roku, kiedy wszelkie uroczy
stości kościele ograniczo

ne zostały do minimum pod 
względem liczby uczestniczą
cych wiernych, a organizacja 
m.in. procesji (z okazji uro
czystości Najświętszego Ciała 
i Krwi Pańskiej, a wcześniej 
także Święta Ogniowego) nie 
była możliwa na dotychczaso
wych zasadach. W kościele far- 
nym procesja odbyła się wokół 
kościoła, bez przygotowania 
tradycyjnych ołtarzy.

W 2021 skromnie, ale 
uroczyście

W tym roku wraz z luzowa- 
niem rządowych obostrzeń 
także liczba wiernych w ko
ściołach się zwiększyła. Co za 
tym idzie, część z kościelnych 
tradycji mogła wrócić na daw
ne tory. Procesje Bożego Ciała 
w niektórych parafiach zosta
ły zorganizowane normalnie, 
ulicami miejscowości. W Żo
rach natomiast w kościele p.w. 
Świętych Filipa i Jakuba, pro
cesja, choć skromna i zorga
nizowana wyłącznie dookoła 
kościoła, stała się jaskółką za

powiadającą powrót normal
ności.

Wierni parafii Świętych Fi
lipa i Jakuba zgromadzili się 
w kościele i wokół, aby wziąć 
udział w uroczystości. Dzie
ci pierwszokomunijne szły w 
procesji przed Najświętszym 
Sakramentem, obsypując tra
dycyjnie drogę płatkami kwia
tów. Nie zabrakło również 
pocztów sztandarowych. Choć 
nie było tradycyjnych ołtarzy, 
uroczystość można było prze
żyć godnie. Szymon Kamczyk

Wizje przyszłości na 
wystawie „My life, my future”

wysa,7a„Mynre..iiyniiiii<e” 
[jaEEtEgEafiEZEBEBZna 

pcaye^aścc żoDsknej mładzoeży

Wystawa fotografii i fotomontaży 
„My life, my future” została otwar
ta wernisażem na pierwszym pię
trze Galerii Wiślanka w Żorach. To 
efekt kilku miesięcy pracy młodych 
żorskich twórców.

„My life, my future”, czyli przyszłość 
na fotografiach młodych artystów 
z Tischnera, to wystawa, którą od 2 
czerwca można podziwiać w Galerii 
Wiślanka. Jest efektem pracy uczniów 

i nauczycieli 3 klasy Technikum nr 2 
im. ks. prof. J. Tischnera, kierunku 
fotografia i multimedia.

- Tegoroczna wystawa uczniów „Ti
schnera” przedstawia wyobrażenie 
przyszłości, oczami utalentowanych 
młodych ludzi. Wernisaż to podsumo
wanie projektu, który odbywał się na 
przestrzeni kilku ostatnich miesięcy, 
obejmując dobór tematu, wykonanie 
fotografii oraz ich cyfrową obróbkę, a 

na koniec - druk fotografii i ich pre
zentację - informuje Anna Ujma, dy
rektor Galerii Wiślanka.

Wernisaż wystawy, który odbył się 2 
czerwca w Żorach cieszył się ogrom
nym powodzeniem. Na zaprezento
wanych zdjęciach podziwiać można 
nie tylko ciekawe kadry, m.in. z wy
korzystaniem nowych technologii, 
ale także fotomontaże, które rozpa
lają wyobraźnię. (ska)



DALIŚMY RADĘ! Czas zmian i wyzwań
Żadnemu z zarządów woje

wództwa nie przyszło pracować 
w tak trudnych i często nieprze
widywalnych okolicznościach, jak 
obecnemu. Pandemia stała się cza
sem próby dla wszystkich. Dziś mo
żemy mówić o zdanym egzaminie 
z odpowiedzialności i skuteczności 
podjętych działań.
Ogromna pomoc dla służby zdro
wia Naszewojewództwo, głównie z 
myślą o walce z pandemią COVID-19 
przekazało na ten cel aż 300 mln zł. 
To najwięcej w skali całego kraju. 
Najświeższy przykład wsparcia placó
wek służby zdrowia, to pomoc adre
sowana do Wojewódzkiego Szpitala 
Specjalistycznego Nr 2 w Jastrzębiu
-Zdroju. Powstało 127 miejsc, w tym 
10 łóżek dla dzieci. Szpital otrzymał 
1,2 mln zł z budżetu województwa. 
Wiosną ub. roku uchwalono zmiany 
w Regionalnym Programie Operacyj

nym rozpisanym na lata 2014 - 2020. 
Dokument w trybie pilnym trafił do 
Komisji Europejskiej, zyskując ak
ceptację. Dzięki temu możliwe było 
przekierowanie 75 mln euro właśnie 
na walkę z epidemią. W naszym regio
nie na walkę z COVID-19 pomiędzy 
szpitale na początek podzielono ogó
łem aż 123 mln zł, które trafiły do kil
kudziesięciu placówek medycznych. 
Kwota 105 mln zł pochodziła z RPO. 
Radni Sejmiku pozytywnie zaopinio
wali wniosek, na mocy którego przy
jęto uchwałę o przekazaniu 62 mln zł. 
Ważną rolę w pracach nad COVID-19 
pełnią naukowcy z Laboratorium 
Genetycznego Gyncentrum, którzy 
zajmują się wyizolowaniem i sekwen- 
cjonowaniem genomu wirusa SARS- 
CoV-2. Przedsięwzięcie otrzymało 
wsparcie województwa. Laborato
rium otrzymało z funduszy unijnych 
2,5 mln zł zakup sprzętu oraz ada
ptację pomieszczeń. Po podpisaniu 
aneksu do umowy o dofinansowanie 
wartość całkowita projektu wyniosła 
ponad 5,2 mln zł. Badania laborato
ryjne wykażą też występowanie w 
próbkach innych patogenów, w tym 
wirusów grypy. To pierwsze tak do
kładne i wieloparametrowe badanie 
populacji zamieszkującej konkretny 
rejon Polski. Realizacja projektu ma 
zakończyć się pod koniec sierpnia. 
Doposażenie w sprzęt zwiększy po
nadto przepustowość oraz wykrywal
ność COVID-19 z 5 - 6 tysięcy testów 
na dobę nawet do 12 tysięcy.
Wsparcie dla przedsiębiorców Aż 
1,4 miliarda złotych trafiło w 2020 

roku na pomoc firmom z wojewódz
twa śląskiego dotkniętych skutkami 
pandemii koronawirusa. Śląski Pakiet 
dla Gospodarki, zainicjowany przez 
marszałka Jakuba Chełstowski jest 
uzupełnieniem Tarczy Antykryzyso- 
wej sygnowanej przez rząd Mateusza 
Morawieckiego. Wsparcie w ramach 
pięciu filarów Pakietu dotyczy nastę
pujących działań: pożyczki obrotowe 
i płynnościowe wraz z innymi uprosz
czeniami w zakresie wsparcia zwrot
nego (298 mln zł), outplacement oraz 
wsparcie pracodawców w utrzyma
niu miejsc pracy (640 mln zł), wspar
cie bezzwrotne, inwestycje w MŚP 
(360 mln zł), samorządowe działania 
wspierające, regionalne centrum 
wsparcia w sektorze (57 mln zł), wej
ścia kapitałowe zwiększające zaanga
żowanie inwestorów w regionie (20 
mln zł). W listopadzie ubiegłego roku 
zakończono III rundę konkursu„Inwe- 
stycje w MŚP”. Do firm, których dzia
łalność mocno ucierpiała wskutek 
pandemii COVID-19, trafiło kolejnych 
55 mln zł. Osoby prowadzące dzia
łalność gospodarczą złożyły ponad 
2200 wniosków, najwięcej w historii. 
Projekty można było składać także w 
przypadku jednoosobowej działalno
ści gospodarczej. Maksymalna kwota 
dofinansowania ustalona została na 
poziomie 800 tys. zł. Ostatecznie pula 
konkursowa wzrosła do 270 mln zł.
Nadchodzi zielona rewolucja W cią
gu dekady mamy stać się regionem 
ekologicznie przyjaznym i tworzyć 
nowe miejsca pracy w zielonej go
spodarce. I jest to jeden z głównych 
priorytetów trwającej kadencji obec
nego zarządu województwa. 27 i 28 
stycznia 2020 roku, Międzynarodowe 
Centrum Kongresowe w Katowicach 
gościło uczestników międzynarodo
wej konferencji „W kierunku zielonej 
gospodarki”, poświęconej Fundu
szowi na rzecz Sprawiedliwej Trans
formacji. Było to przedsięwzięcie 
współorganizowane przez Urząd 
Marszałkowski Województwa Ślą
skiego oraz Ministerstwo Funduszy i 
Polityki Regionalnej. Przedstawicie
le regionów z różnych części Europy 
rozmawiali o gospodarce, transfor
macji, rewitalizacji infrastrukturalnej i 
społecznej oraz szansach związanych 
z nową perspektywą finansową UE. 
Gościem głównym konferencji była 
komisarz ds. spójności i reform Unii 
Europejskiej, Elisa Ferreira, która za
akcentowała w swoim wystąpieniu, 
że transformację można porównać

WOJCIECH KAŁUŻA, wicemarszałek województwa
Od marca 2020 roku funkcjonujemy w warunkach pandemii, która mam 
nadzieję, przede wszystkim wskutek szczepień już wkrótce stanie się 
przeszłością. Musieliśmy się odnaleźć się w sytuacji, z którą nie miał do 
czynienia żaden z poprzednich zarządów województwa i to w całej hi
storii. Priorytetem stało się dla nas wsparcie służby zdrowia i pomoc 
przedsiębiorcom, którzy bardzo mocno ucierpieli przez szarżę korona- 
wirusa, który nie oszczędzał nie tylko naszego zdrowia, ale też gospo
darki. Myślę, że z tego kryzysu jako region wychodzimy obronną ręką, o 
czym choćby świadczy niski poziom bezrobocia. Drugi rok z rzędu mamy 
rekordowy, liczący blisko 2 mld zł budżet, wszystkie wpisane w grafik 
inwestycje realizowane są zgodnie z planem. Przyszłość rysuje się opty
mistycznie. Śląskie otrzyma 4,4 mld euro z trzech funduszy. Takich pie
niędzy w budżecie województwa dotąd nie było.

JAN KAWULOK, przewodniczący Sejmiku województwa
Ostatni rok był dla nas swego rodzaju egzaminem z odpowiedzialności 
za region. Tego jednak wymaga od nas społeczeństwo. Uważam, że po
radziliśmy sobie z problemami, które wywołała pandemia. Sztuką jest 
odnaleźć się w trudnych czasach. Ale jestem przekonany, że te wszystkie 
doświadczenia tylko nas wzmocnią. To dobry moment, aby podziękować 
za dotychczasową współpracę. Zgoda zawsze buduje.

do pewnego rodzaju rewolucji, nio
sącej w Europie nowy ład, zaś wspól
nym celem ma być ochrona naszego 
zdrowia. W październiku ubiegłego 
roku radni Sejmiku jednomyślnie 
przyjęli wieloletnią strategię dla 
województwa, którego podstawą 
jest program „Zielone Śląskie 2030”. 
Strategia koncentruje się na popra
wie jakości życia w regionie oraz zie
lonej transformacji gospodarczej. 

W ramach strategii Ministerstwo 
Klimatu i Środowiska dofinansuje 
ze środków Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej zakup 43 zeroemisyjnych au
tobusów oraz 34 punkty ładowania. 
Przedsięwzięcie o wartości ponad 
138 mln zł uzyska również wsparcie 
z Regionalnego Programu Opera
cyjnego Województwa Śląskiego. 
Górnośląsko-Zagłębiowska Metro-

W ramach wdrażania Regionalnego Programu Operacyjnego od 28 paź
dziernika 2019 do 26 października 2020 zatwierdzono do dofinansowa
nia ponad 1200 wniosków na kwotę 2,5 mld zł. Podpisano 1 137 umów 
o dofinansowanie projektów na kwotę prawie 2,4 mld zł.

4,4 mld euro
Tyle trafi do Województwa Śląskiego w ramach nowej perspektywy 
unijnej na lata 2021-2027. Śląskie jest pierwszym regionem w procesie 
konsultacji i największym beneficjentem środków spośród wszystkich 
regionów. Planowana w przyszłym RPO kwota w wysokości 2,4 mld euro 
wzmocniona 2 mld euro z Funduszu Sprawiedliwej Transformacji. To ol
brzymie środki, jakimi region nigdy nie dysponował. Jeśli doliczymy do 
tego pieniądze z innych programów, to strumień środków na rozwój 
regionu w najbliższej dekadzie będzie bezprecedensowy.

W tym roku wydatki majątkowe województwa wynoszą 775 mln 961 
tys. 504 zł. Tu warto zaznaczyć, że od 2016 roku na inwestycje takie, jak 
wszelkiego rodzaju budowy, modernizacje i zakupy województwo prze
znaczało średnio około 32 proc. środków finansowych. W 2016 roku - 
wskaźnik ten wynosił 27 proc., w ubiegłym roku wzrosły one do 39,9 
proc., zaś w tym roku jest to 39,6 proc. wydatków. Ten poziom klasyfikuje 
nas w krajowej czołówce i świadczy o dynamice rozwoju regionu.

polia, Tyskie Linie Trolejbusowe Sp. 
z o.o., Zakład Komunikacji Miejskiej 
Sp. z o.o. w Zawierciu oraz Przed
siębiorstwo Komunikacji Miejskiej 
w Czechowicach-Dziedzicach Sp. z 
o.o. otrzymają do 85 proc. wsparcia 
na zakup elektrycznych autobusów 
oraz stacji ładowania.
Inwestycyjny boom w Parku Ślą
skim Modernizacja Ogrodu Ja
pońskiego i otoczenia Hali Wystaw 
„Kapelusz” i Świątyni Petrycha, ure
gulowanie gospodarki wodnej oraz 
budowa Parku Wielu Pokoleń to bie
żące inwestycje realizowane na tere
nie Zielonych Płuc Śląska. Za 65 mln zł 
zmodernizowane zostanie kąpielisko 
Fala, a jego powierzchnia w nowym 
wydaniu zajmie około 4 hektarów. 
Jeszcze w tym roku zakończony zo
stanie remont ciągów komunikacyj
nych.
Marszałkowski Budżet Obywatel
ski Właśnie wystartowała III edycja 
Marszałkowskiego Budżetu Obywa
telskiego. Mieszkańcy mogli do 16 
maja zgłaszać propozycje zadań do 
zrealizowania w tegorocznej edycji. 
Na realizację przeznaczonych zo
stanie aż 10 mln zł! Podobnie jak w 
minionych edycjach MBO środki zo
staną rozdysponowane na dwie pule. 
5 mln zł trafi na zadania EKO, kolejne 
5 mln zł przeznaczone będzie na za
dania REGIO.
Odsiecz dla turystyki Branża tylko 
w tym roku otrzyma łączną pomoc 
na kwotę 87,5 mln zł. W ubiegłym 
roku było to 3,5 mln zł. Z pomo

cy skorzystało 405 podmiotów. W 
lutym 12 gmin otrzymało od wo
jewództwa finansowe wsparcie w 
odbudowie ruchu turystycznego, 
który mocno ucierpiał wskutek 
pandemii koronawirusa. Do ich bu
dżetów trafiło w sumie 8 mln zł. Sym
boliczne czeki wręczono w Szczyrku. 
Pomoc ma formę rekompensat dla 
gmin objętych pomocą za utracone 
dochody budżetowe. W efekcie gmi
ny mają podjąć inicjatywy na rzecz 
przedsiębiorców z branży turystycz
nej. Będą to zwolnienia z podatków 
czy też umorzenia opłat lokalnych. 
Samorządowy Oskar Nasz region 
otrzymał prestiżową nagrodę Euro
pejski Region Przedsiębiorczości za 
najlepszą strategię w zakresie wspar
cia gospodarki i przedsiębiorstw w 
trudnym okresie walki z pandemią. 
Jest to jednocześnie zapowiedź 
kontynuacji działań oraz dużego 
wydarzenia z tym związanego - Eu
ropejskiego Forum Przyszłości, któ
re w październiku odbędzie się na 
Stadionie Śląskim. Śląskie znalazło 
się w elitarnym europejskim gronie. 
Nagrodę otrzymali także: Region 
Prowansja - Alpy - Lazurowe Wy
brzeże (Francja), Region Wspólnota 
Madrytu (Hiszpania), Region Helsinki 
- Uusimaa (Finlandia), Miasto Caste- 
lo Branco (Portugalia) i Miasto Ga- 
brovo (Bułgaria). Laureaci otrzymali 
markę ERP na okres dwóch lat (2021 i 
2022), co umożliwi im zaplanowanie 
i wdrożenie strategii udanej odbu
dowy gospodarczej i społecznej

RAPORT Z PLACU BUDOWY: Wszystko zgodnie z
W tegorocznym budżecie na 

zadania drogowe zapisano kwotę 
około 540 mln zł. Na budowę i mo
dernizację infrastruktury drogo
wej przeznaczane są także środki 
z Regionalnego Programu Opera
cyjnego na lata 2014 - 2020.

Na drogach wojewódzkich konty
nuowane są cztery projekty własne 
o wartości ok. 357 mln zł, z czego 
ok. 168,6 mln zł to środki unijne. 
Jest to budowa Regionalnej Dro
gi Racibórz - Pszczyna na odcinku 
od włączenia do DK nr 45 w gminie 
Rudnik do granicy Rybnika - etap 
4 i etap 5 Wschodnia Obwodnica 
Raciborza (93 mln zł); Przebudowa 

drogi wojewódzkiej nr 933 (prawie 
131 mln zł); drugi etap przebudowy 
DW 791 na odcinku od DK 1 do DK 
78 (96 mln zł) oraz drugi etap prze
budowy drogi wojewódzkiej nr 913, 
od skrzyżowania z DK 78 w miejsco
wości Celiny do skrzyżowania z DK 
86 (ok. 36 mln zł).

Ponad 200 mln zł pochłonie orga
nizowanie i dotowanie regionalnych 
kolejowych przewozów pasażer
skich wykonywanych przez spółki 
Koleje Śląskie i POLREGIO.

27 mln zł zostanie przeznaczo
nych na realizację porozumień za
wartych z powiatami dotyczących 
letniego i zimowego utrzymania 

dróg wojewódzkich oraz wykona
nie robót interwencyjnych związa
nych z realizacją zadań bieżącego 
ich utrzymania.
Największa inwestycja to droga 
regionalna Racibórz - Pszczyna - 
obwodnica Raciborza. Arteria, któ
rej budowa, nie licząc zapisów w 
tegorocznym budżecie, zamknie 
się kwotą 296,1 mln zł, ma być go
towa w lutym 2022 roku. DW 933 
jest przebudowywana na długości 
ponad 23 km (odcinek I na terenie 
gmin Wodzisław Śląski i Mszana o 
długości ok. 7,2 km; odcinek II na 
terenie gmin Pawłowice, Pszczyna o 
długości ok. 16,1 km). Finał prac pla-

nowany jest na koniec października 
tego roku. Przebudowa pochłonie 
ogółem ok. 240,3 mln zł przy dofi
nansowaniu z Unii Europejskiej na 
poziomie 140 mln zł. Trwają prace na 
DW 791 między Zawierciem (DK 78) 
a Kolonią Poczesna (DK 1). Inwesty
cja ma zakończyć się do końca stycz
nia 2022 roku. Do tego czasu ponad 
24-kilometrowy odcinek drogi zyska 
nową nawierzchnię, chodniki i cią
gi pieszo-rowerowe. Modernizacja 
kosztować będzie ok. 238,1 mln 
zł. Pracy jest sporo. Powstają także 
nowe mosty i przepusty, urządzenia 
bezpieczeństwa ruchu, zatoki auto
busowe i oświetlenie uliczne. Inwestycje drogowe Racibórz - Pszczyna



Z wizytą w pasiece
Z okazji Światowego Dnia 

Pszczół, który obchodzony 
jest 20 maja, odwiedziliśmy 
żorskiego pszczelarza Lesz
ka Szwedę, który ze swo
ją pasieką zawędrował do 
Boryni, aby pszczoły mogły 
skorzystać z tamtejszych 
pożytków. Jak podkreśla 
pszczelarz, bieżący rok ze 
względu na deszcze i niewie
le cieplejszych dni jest bar
dzo trudny dla prowadzenia 
działalności pszczelarskiej.

W tym roku pszczelarz z żor
skiej dzielnicy Rogoźna Leszek 
Szweda rozstawił trzy pasieki 
wędrowne na okolicznych po
żytkach. Jedna z nich znalazła 
się w sołectwie Jastrzębia- 
-Zdroju Boryni, gdzie mieliśmy 
okazję gościć tuż obok dużego 
pola rzepaku. Majowe kwitnie
nie rzepaku to idealny czas na 
zbiór nektaru przez pszczoły.

Czas na zbiór pyłku
- O tej porze roku kwitnie 

także mniszek, choć już kwit
nienie jest w ostatniej fazie, 
a także kwiaty mają drzewa 
owocowe. Pszczoły z tego ko
rzystają - mówi Leszek Szwe
da, podkreślając, że ostatnie 
ulewy i chłodne dni nie wpły
wają dobrze na pozyskiwanie 
produktów pszczelich. - Przy 
zimnej i deszczowej pogodzie 
pszczoły siedzą w ulach, nie 
wylatują i przez to nie przyno
szą nektaru - wyjaśnia pszcze
larz, pokazując wnętrze ula.

Pracują w nim tysiące pszczół.

Nic się nie zmarnuje
Pszczoła żyje od 4 do 6 ty

godni. - Królowa matka może 
żyć nawet od 5 do 7 lat. Tyl
ko ona w ulu jest odżywiana 
mleczkiem pszczelim, które 
jest bardzo odżywcze, a tak
że dla człowieka ma bardzo 
pozytywne właściwości - 
podkreśla pszczelarz z Żor. 
Produktami pszczelimi oprócz 
miodu i mleczka pszczelego

Leszek Szweda przy swojej wędrownej pasiece, rozstawionej w tym 
sezonie w Boryni

są także propolis (kit pszcze
li, służący w ulu do odkażania 
powierzchni i szczelin), pyłek 
pszczeli oraz pierzga. Efektem 
ubocznym pracy pszczół jest

także wosk pszczeli, z którego 
produkowane są aromatyczne 
świece, a po przetopieniu jest 
ponownie wykorzystywany do 
produkcji ramek. (ska)

Trudna sprawa oprysków
19 lutego senator Ewa Gawęda wygłosi

ła w senacie oświadczenie dotyczące ochrony 
pszczół przed skutkami stosowania pestycy
dów. - Środowiska pszczelarskie żywią głębo
ką nadzieję, że zostanie dostrzeżony problem 
zmniejszającej się populacji pszczół. Mimo po
dejmowanych przez nich akcji edukacyjnych 
często są świadkami, a przede wszystkim ofiara
mi niewłaściwego stosowania środków ochrony 
roślin przez rolników, sadowników, służby dro
gowe, służby dbające o zieleń miejską i właści
cieli prywatnych posesji, co jest głównym powo
dem śmiertelności pszczół - wyjaśniła senator 
Ewa Gawęda.

- Zdaniem środowisk pszczelarskich zasad
ne byłoby powołanie stałych personalnie komisji 
zajmujących się zgłaszanymi przypadkami zatruć 
pszczół, gdyż obecnie stosowana ścieżka, bardzo 

żmudna i długa, utrudnia prowadzenie postępo
wania. Proponują, aby zobligować władze miast, 
gmin i powiatów do powołania takich komisji, aby 
w momencie zgłoszenia mogły one natychmiast 
przystąpić do działań wyjaśniających powód za
trucia. Obecnie zgłoszenia pszczelarzy są często 
ignorowane przez urzędy, a w wielu przypadkach 
dopiero po dokonaniu zgłoszenia właściwe władze 
przystępują do powoływania komisji, co mocno 
opóźnia, a czasem wręcz uniemożliwia podjęcie 
skutecznych działań wyjaśniających. Pszczelarze 
proponują także przyznanie Policji uprawnień do 
nakładania na rolników stosujących chemiczne 
środki ochrony roślin w czasie lotu pszczół nakazu 
natychmiastowego opuszczenia pola w celu prze
ciwdziałania dalszemu zabijaniu, podtruwaniu i 
okaleczaniu pszczół i innych owadów - wniosko
wała senator.

Zabija głównie warroza
W odpowiedzi sekretarz stanu w Ministerstwie 

Rolnictwa i Rozwoju Wsi Ryszard Bartosik szeroko 
odniósł się do zagrożeń dla działalności pszczelarzy 
oraz życia pszczół. „Największe straty rodzin pszcze
lich w pasiekach powoduje głównie niewystarcza
jąca walka z warrozą (najgroźniejszym pasożytem 
pszczół) oraz błędy w prowadzeniu gospodarki pa
siecznej i przygotowaniu pszczół do zimowli. Straty 
w pasiekach wiosną 2020 r. oszacowano na 20%, to 
jest ponad 335 tys. rodzin pszczelich. Należy nad
mienić, że straty po zimowli powinny stanowić nie 
więcej niż 10% zazimowanych rodzin pszczelich.” - 
czytamy w odpowiedzi na oświadczenie. „W trakcie 
sezonu pszczelarskiego w 2020 r. w piętnastu wo
jewództwach zgłoszono do związków pszczelarskich 
przypadki ostrych zatruć lub podtruć rodzin pszcze
lich, głównie na plantacjach rzepaku oraz uprawach 

sadowniczych i jagodowych. Straty rodzin pszczelich 
spowodowane ostrym zatruciem, wyniosły jedynie 
nieco ponad 0,04% (690 rodzin pszczelich). Nato
miast podtrucia, powodujące osłabienie kondycji 
rodziny pszczelej, dotyczyły nieco ponad 1,5% tj. 26 
tys. rodzin pszczelich.” - wylicza Ryszard Bartosik.

Mandat dla rolnika nawet 1000 zł
„W związku z nieprawidłowym wykonywaniem 

zabiegów z wykorzystaniem środków ochrony ro
ślin nakładane są mandaty karne w wysokości do 1 
000 zł”- wyjaśnia sekretarz stanu w Ministerstwie 
Rolnictwa, wyliczając, że w 2019 roku na program 
wsparcia pszczelarzy przeznaczono 25 mln zł (w 
połowie ze środków unijnych i połowie z krajo
wych), a w 2020 roku 34 mln zł. Z kolei na rok 2021 
zaplanowano na rzecz programu pszczelarskiego 
około 44 mln zł.

Festiwal Fide et Amore
CJ HELIOS z dotacją na jubileusz

Przyjdź! 
KINO chce 

Cię obejrzeć

15. edycja festiwalu Fide et Amore otrzymała wsparcie Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego

i «

Twoje miasto, Twoje kino www.helios.pl

Spośród ponad 1 300 zło
żonych wniosków, projekt 
Miejskiego Ośrodka Kultury 
w Żorach na tegoroczny jubi
leuszowy Festiwal Twórczo
ści Religijnej Fide et Amore 
otrzymał dofinansowanie ze 
środków Ministra Kultury, 
Dziedzictwa Narodowego i 
Sportu. W tym roku festiwal 

odbędzie się po raz 15.
Festiwal realizowany bę

dzie pod wymownym tytułem 
„Odbudujmy wspólnotę” w 
sierpniu i wrześniu. Do pro
jektu udało się zaprosić naj
lepszych artystów z Polski, a 
także z Rosji, Libanu i Francji. 
Poszczególne koncerty będą 
ukazywać bogactwo i wielo-

barwność religijnych tradycji, 
które mogą stanowić pomo
sty pomiędzy poszczególnymi 
ludźmi, wspólnotami czy cały
mi narodami. Wydarzeniu tra
dycyjnie towarzyszyć będzie 
VII konferencja naukowa nt. 
Kosmiczna symfonia - świat i 
muzyka wg. św. Hildegardy z 
Bingen (1098 - 1179). (ska)

http://www.helios.pl


PAMIĘTAJ - pakiety rejestracyjne możesz odebrać 
od 14 do 30 czerwca w wybranym przez Ciebie punkcie

Sprawdź harmonogram eventu, 
trasy rowerowe oraz listę nagród 
na następnych stronach!

KRĘCI SIĘ NA CAŁEGO
i będzie największym eventem rowerowym w regionie!

rowerO N^OD*-'3 Zapisałeś się? Chcesz wiedzieć co dalej?
Zapisz się do grupy Roweron na FB!
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330 km niezapomnianej przygody!
Przedstawiamy trasy I edycji R0VYERON 2021

Słońce, świeże powietrze, 
rower, świetna zabawa i eks
cytująca przygoda. Przygoto
waliśmy dla Was wyjątkowe 
wyzwanie rowerowe, które
go nie zatrzyma żadna pande
mia i co najlepsze - Wy sami 
decydujecie jak będzie ono 
wyglądać. Jedno jest gwaran
towane - to będzie naprawdę 
niezapomniane lato!

Jesteśmy przeszczęśliwi, że 
nasze wyzwanie spotkało się z 
tak ogromnym entuzjazmem z 
Waszej strony. Darmowe 1000 
pakietów, które dla was przy
gotowaliśmy rozeszło się... w 3 
dni! Dziękujemy, że zarejestro
waliście się i jesteście z nami!

Wszystkim zarejestrowanym 
uczestnikom I edycji Rowe- 
rON-u 2021, a także rowero
wym nowicjuszom, amatorom 
czy pasjonatom przedstawiamy 
tegoroczne trasy i podpowiada
my - wsiadajcie na koło, będzie 
wesoło!

Mało kto wie, że w naszej oko
licy jest mnóstwo pięknych tras 
rowerowych. Często więc, gdy

Ekipa RowerON-u pozdrawia i życzy wspaniałych przygód!

nie mamy konkretnego planu 
nasze wycieczki kończą się na 
najbardziej oklepanej trasie i 
po pewnym czasie zaczynają 
być po prostu nudne i przewidy
walne. A okazuje się, że jest w 
czym wybierać i uwierzcie nam 
- wybór tylko 10 tras dla Was, 
był dla nas naprawdę trudnym 
wyzwaniem.

Każda z tras, które propo
nujemy, została sprawdzona i 
przejechana przez naszą ekipę 
i możemy z czystym sumieniem 
zapewnić Was, że poznacie 
przepiękne miejsca, do których 
z pewnością będziecie chcieli 

wracać częściej. Wybrane tra
sy mają różny poziom zaawan
sowania, ale bez problemów 
przejedzie je osoba początku
jąca, dziecko, czy zaawansowa
ny rowerzysta. A jak zdarzy się 
spory podjazd, których w na
szym regionie nie brakuje, za
wsze możecie podejść pod górę 
parę metrów piechotą, bo nie 
chodzi przecież o czas, a satys
fakcję, że pokonaliśmy własne 
słabości i daliśmy radę! Wszyst
kie 10 tras RowerON-u 2021 to 
dystans 330 km, a poszczególne 
trasy mają długość od 20 do 45 
km i przebiegają zazwyczaj po 

wytyczonych ścieżkach rowero
wych i prowadzą po różnej na
wierzchni (asfalt, szuter, lasy, 
polne drogi, chodniki).

Wybrane przez nas trasy mogą 
stanowić świetną okazję na ca
łodniową wycieczkę z rodziną 
czy znajomymi, szybki przejazd 
po pracy czy też fragment dłuż
szej wyprawy. Co ważne, aby 
dostać się do wyznaczonego na 
każdej trasie punktu, w którym 
należy zrobić sobie SELFIE Z 
ROWEREM (tak udokumentu
jecie przejechanie trasy - patrz 
regulamin eventu), możecie, ale 
nie musicie dojechać dokładnie 
po wyznaczonej przez nas tra
sie. I to jest właśnie najlepsze w 
RowerON-ie - my dajemy Wam 
propozycję, a Wy tworzycie z 
niej niezapomnianą przygodę.

Wsiadajcie na koło - zakręci
my Was w lato na wesoło!

Polub i poleć swoim znajomym

E3 rowerON 

Każdy z zarejestrowanych 
uczestników RowerON-u, 
który przejedzie w okresie 
od 21 czerwca do 21 września 
co najmniej 5 dowolnie wy
branych tras otrzyma niepo
wtarzalny medal! Każdy kto 
podejmie największe wyzwa
nie i przejedzie wszystkie 10 
tras RowerON-u ma szansę 
na zdobycie fantastycznych 
nagród głównych! I Uwierzcie 
nam - takich nagród jakie 
dla Was mamy, nie miała do
tąd żadna impreza rowerowa 
w naszym regionie!

Przy okazji rowerowego 
wyzwania stworzyliśmy także 
grupę #RowerON na facebo- 
oku, gdzie znajdziecie całe 
mnóstwo pozytywnej energii 
i pomysłów na rowerowe 
wycieczki w regionie, a także 
bieżące informacje na temat 
harmonogramu RowerON-u, 
tras, nagród i wszystkich 
niezbędnych informacji o 
naszym evencie!

w

MOŻE BYĆ TWń

TRASA ZAMKOWA Racibórz oraz gm. Krzanowice i Krzyżanowice TRASA MORAWSKA Racibórz oraz gm. Kornowac, Lyski i Nędza

Racibórz - Studzienna - Bojanów - Borucin - Bolesław 
- Tworków - Bieńkowice - Racibórz
• start/meta - rynek w Raciborzu

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

Tu zrób zdjęcie

DYSTANS: 30,6 km

Widoki na trasie

Racibórz - Arboretum Bramy Morawskiej - Żytna
- Adamowice - Szymocice - Nędza - Łężczok - Racibórz
• START/META - RYNEK W RACIBORZU

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.cz/s/kotafaraku

PATRONI TRASY:

CZAS: 2:20 h

Nędza

Szymocice4

Łężczok

RACIBÓRZ

START/ 
META

Arboretum 
Bramy 

Morawskiej

Żytna-Obchód

Adamowice

DYSTANS: 38,3 km

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.cz/s/jefovosagu

PATRONI TRASY:

powiat raciborski

GMINA NĘDZA

Górnośląski sa

Widoki na trasie

Żytna

d Tu zrób zdjęcie

CZAS: 3:15 h

https://pl.mapy.cz/s/kotafaraku
https://pl.mapy.cz/s/jefovosagu


Wodzisław Śl. oraz gm. Lubomia

MeboczowikóW

Pszów

Widoki na trasieLubomia

Syrynia

Kokoszyce
Zawada

Trzy Wzgórza

DYSTANS: 31,9 km CZAS: 2:40 h

PATRONI TRASY:

Las 
lubomski

Ściągnij mapę na smartfona:
https:#pl.mapy.cz/s/kakusolace

POWIAT 
WODZISŁAWSKI

^undusz^& 

Górnośląski sa

Wodzisław Śl. - Trzy Wzgórza - Zawada - Lubomia
- Syrynia - Nieboczowy - Zawada - Kokoszyce
- Trzy Wzgórza - Wodzisław Śl.
• start/meta - trzy wzgórza w Wodzisławiu śl.

(sl Tu zrób zdjęcie

• 1 Nieboczowy

WODZISŁAW ŚL. STERA

TRASA LEŚNA

Dom im. Bohaterskich 
Nieboczowików w Nieboczowach

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

TRASA SŁONECZNA

Wodzisław Śląski - Marklowice - Radlin - Mszana
- Wodzisław Śląski
• START/META - RYNEK W WODZISŁAWIU ŚL.

Wodzisław Śl. oraz gm. Marklowice, Radlin, Mszana

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.cz/s/dotohelonu

PATRONI TRASY:

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

Sanktuarium Studzionka (grota) 
w Marklowicach

Widoki na trasie

Ochojec

Widoki na trasie
Stodoły

ziew

Śródmieście

RYBNIK

Rybnik PKP

DYSTANS: 41,7 km CZAS: 3:32 h

PATRONI TRASY:

Ściągnij mapę na smartfona:
https:#pl.mapy.cz/s/razegaroca

START/ 
META

Rybnik, Rudy

Rudy

Lasy Rudzkie

TRASA RUDZKA

Rybnik PKP - Ochoj'ec - Rudy - Rybnik Stodoły 
- Rybnik PKP
• START/META - DWORZEC PKP W RYBNIKU

Tu zrób zdjęcie
RUD V

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

TRASA MORSKA

Rybnik Rynek - Kamień - Golej'ów - Stodoły
- Bulwary - Rybnik Rynek
• START/META - RYNEK W RYBNIKU

Rybnik

DYSTANS: 31,8 km

Widoki na trasie

Zapora na Zalewie Rybnickim

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

CZAS: 2:45 h

pl.mapy.cz/s/kakusolace
https://pl.mapy.cz/s/dotohelonu
pl.mapy.cz/s/razegaroca


Jastrzębie-Zdrój

Pobucze

Moszczenica

Widoki na trasie
Godów

Gołkowice

K*1 Tu zrób zdjęcie

DYSTANS: 29,7 km CZAS: 2:17 h

PATRONI TRASY:

START/ 
META

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.ez/s/kevufutuce

^undusz^uł 

Górnośląski sa

Jastrzębie-Zdrój - Żelazny Szlak Rowerowy - Moszczenica 
- Pobucze - Gołkowice - Jastrzębie-Zdrój
• start/meta - park zdrojowy w jastrzębiu-zdroju

TRASA ZELAZNA

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

TRASA GÓRNICZA

Jastrzębie-Zdrój' - Borynia - Zofiówka - Bzie
- Moszczenica - Jastrzębie-Zdrój
• START/META - DWORZEC AUTOBUSOWY

UL. SYBIRAKÓW W JASTRZĘBIU-ZDROJU

Żory, Woszczyce, Suszec, Mizerów

Jastrzębie-Zdrój'

DYSTANS: 30,1 km

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.cz/s/mukepecafa

PATRONI TRASY:

CZAS: 2:36 h

Widoki na trasie

KWK Borynia

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

TRASA WESTERNOWA

Żory - Woszczyce - Suszec - Kryry - Baranowice - Żory TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!• START/META - RYNEK W ŻORACH

Woszczyce

Widoki na trasieTWINPIGS

OSP Mizerów

hst-r '

Suszec

Baranowice

Mizerów

(sl Tu zrób zdjęcie

DYSTANS: 38,3 km

START/

ŻORY

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.cz/s/hosutekofu

CZAS: 3:11 h

PATRONI TRASY:

łXTR I_ Z^^^^undusz^S

aluminium GórnośląskisA

Z^^^^undusz2§

^F Górnośląski sa

Żory, Palowice, Szczejkowice

Szczejkowice Palowice

Widoki na trasie

Gichta

d Tu zrób zdjęcie

ŻORY

DYSTANS: 19,4 km CZAS: 1:41 h

PATRONI TRASY:

START/ 
META

Ściągnij mapę na smartfona:
https://pl.mapy.cz/s/bazekuhepo

Żory - Gichta - Palowice - Szczejkowice - Żory
• START/META - RYNEK W ŻORACH

TRASA BAJKOWA

TU ZRÓB ZDJĘCIE SELFIE 
do RowerON-u!

https://pl.mapy.ez/s/kevufutuce
https://pl.mapy.cz/s/mukepecafa
https://pl.mapy.cz/s/hosutekofu
https://pl.mapy.cz/s/bazekuhepo


Harmonogram
ROWEROM 2021

staRt wyzwaNia podsumowanie wyzwaNia
14 - 30 czerwca
Odbiór bezpłatnych pakietów startowych przez wszystkich zarejestrowanych 
uczestników RowerON-u w punktach odbioru wybranych podczas rejestracji 
(Racibórz, Wodzisław Śl., Rybnik, Żory, Jastrzębie-Zdrój)

21 czerwca - 21 września
Start RowerOn-u i realizacja wyzwania przez zarejestrowanych uczestników 
- przejechanie minimum 5 z 10 tras zaproponowanych przez Organizatora 
w celu zdobycia medalu. Przejechanie wszystkich 10 tras daje szansę na 
wygranie jednej z trzydziestu cennych nagród RowerON-u. Wybrane przez 
nas trasy rowerowe znajdziecie w książeczce rowerowej w pakiecie startowym 
oraz na grupie @RowerON na Facebooku i stronie www.roweron.pl

Lipiec - wrzesień - cztery specjaLne chaLLenges

11 LIPcA (NIEdziELA)
Long challenge: na najdłuższy dystans przejechany jednego dnia
(wymagany screen z aplikacji rowerowej celem udokumentowania wyniku)* 
(nagrody: kategoria mężczyzn - bagażnik rowerowy Thule, kategoria kobiet
- bagażnik rowerowy Thule)

24 LIPcA (SObOtA)
Kids challenge: dla wszystkich najmłodszych (dzieci do 18 roku życia)
- Pałac Sławików w godz. 14.00 - 16.00 - zawody i rozdanie nagród dla dzieci 
(nagrody: Rower Unibike Mission MTB, licznik rowerowy, lampki rowerowe, opaski 
odblaskowe, bandy odblaskowe, ubezpieczenie na życie dla całej rodziny)

8 Sierpnia (NIEDziELA)
Fast challenge: na najszybciej przejechane 20 km jednego dnia
(wymagany screen z aplikacji rowerowej celem udokumentowania wyniku)* 
(nagrody: kategoria mężczyzn - plecak rowerowy Kross + pokrowiec przeciwdesz
czowy, kategoria kobiet - plecak rowerowy Kross + pokrowiec przeciwdeszczowy)

4 - 5 WRzEŚNiA (WEEKEND)
Fit challenge: na najwyższą liczbę spalonych kalorii w ciągu 2 dni 
(wymagany screen z aplikacji rowerowej celem udokumentowania wyniku)* 
(nagrody: kategoria mężczyzn - lampki rowerowe przód i tył Knog + ku
bek termiczny, kategoria kobiet - lampki rowerowe przód i tył Knog 
+ kubek termiczny)

wsiadaj Na kOłO, 
będzie wesOłO!

22 - 26 WrzEŚNiA
Wysyłanie przez zarejestrowanych uczestników podsumowania wyzwania 
rowerowego (zdjęcia selfie z rowerem z wyznaczonych punktów na trasach) 
do Organizatora za pośrednictwem formularza na stronie www.roweron.pl 
maksymalnie w terminie 22 - 26 września:
» minimum 5 udokumentowanych tras - zdobycie unikatowego medalu
» wszystkie 10 udokumentowanych tras - zdobycie unikatowego medalu 

oraz tytułu Mistrza RowerON-u i możliwość wygrania jednej z trzydziestu 
cennych nagród

(nagrody dla Mistrzów RowerON-u: Rower Trekkingowy Kross, plecaki i kaski 
rowerowe, pokrowce przeciwdeszczowe, sakwy rowerowe, profesjonalne bidony
1 kubki termiczne, lampki „czołówki", zestawy narzędzi rowerowych, voucher na 
serwis roweru, voucher na meble)

2 października
zakończenie RowerON-u oraz wytypowanie wśród Mistrzów RowerON-u 
zwycięzców nagród głównych (forma zakończenia będzie ustalona przez Organi
zatora na bieżąco w zależności od aktualnej sytuacji pandemicznej w październiku)

od 18 października
Odbiór unikatowych medali przez uczestników RowerON-u, którzy 
udokumentowali minimum 5 tras i zostali pozytywnie zweryfikowani przez 
Organizatora. Odbiór nastąpi w punktach odbioru wybranych podczas 
rejestracji (Racibórz, Wodzisław Śl., Rybnik, Żory, Jastrzębie-Zdrój)

* wysłany za pośrednictwem formularza na stronie www.roweron.pl maksymalnie do następnego dnia po 
zakończeniu dane challengeu

Polub i poleć 
swoim znajomym

O rowerON

http://www.roweron.pl
http://www.roweron.pl
http://www.roweron.pl


NAGRODY GŁÓWN
Takich nagród nie miała żadna impreza row

DLA MISTRZÓW ROWERON-U 1 DLA DZIECI W KIDS CHALLENGE 1 DLA UCZESTNIKÓW CHALLENGES

O ROWER TREKKINGOWY
CROSS TRANS 3.0

O WARTOŚCI 2050 ZŁ!

©ROWER MŁODZIEŻOWY 
MTB UNIBIKE MISSION 27.5 
O WARTOŚCI 1900 ZŁ!

SOKÓŁ
SPONSOR:

©2 x BAGAŻNIKI ROWEROWE
THULE FREERIDE 532
O WARTOŚCI 600 ZŁ!

ZOBACZ, CO MOŻESZ ZYSKAĆ I WYGRAĆ
JEŚLI ZAREJESTROWAŁEŚ SIĘ DO ROWERON-U 2021

I. Zapisałeś się? Otrzymasz wartościowy pakiet startowy!

W pakiecie od Organizatora: worek
na plecy, książeczka rowerowa 
z trasami, zestaw naklejek, 
smycz na klucze, przypinka 
oraz mnóstwo gadżetów od 
sponsorów m.in. bidony, buffy, 
smycze, naklejki, opaski na rękę, 
odblaski, książeczki turystyczne, 
karnety, kody rabatowe 
i wiele innych. Do wygrania 
również 1 dzień na rowerach 
elektrycznych dla całej 
rodziny w Bielsku-Białej

II. Przejedź 
minimum 5 z 10 
tras i zdobądź 
unikatowy 
medal

Ten medal 
został specjalne 
zaprojektowany 
na imprezę 
RowerON 2021
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jerowa w regionie! Chcecie o nie zawalczyć?

III. Lubisz wyzwania? Zdobywaj nagrody w specjalnych challenges!

Bądź Long, Fast and Fit i wygraj: bagażniki rowerowe Thule, plecaki rowe
rowe Kross Trans 3.0, odblaskowe pokrowce przeciwdeszczowe na plecaki, 
lampki rowerowe przód i tył Knog, profesjonalne kubki termiczne

Mamy też nagrody dla dzieci w Kids chal
lenge! Do wygrania rower Unibike Mission 
27.5 MTB, licznik rowerowy, lampki ro
werowe, opaski i bandy odblaskowe oraz 
ubezpieczenie na życie dla całej rodziny

IV. Chcesz zostań Mistrzem RowerON-u? Przejedź wszystkie 10 tras, zdobądź medal i zyskaj szansę na wygranie 
jednej z wielu cennych nagród

Do wygrania: Rower Trekkingowy Kross, plecaki i kaski rowerowe, odblaskowe pokrowce przeciwdeszczowe na plecaki, 
sakwy rowerowe, profesjonalne bidony i kubki termiczne, lampki „czołówki”, zestawy narzędzi rowerowych, voucher na 
serwis roweru oraz voucher na meble o wartości 500 zł

A teraz po odbiorze pakietu startowego ruszaj na nasze trasy od 21 czerwca do 21 września i realizuj WYZWANIE 
ROWEROWE. Powodzenia!

WSIADAJ NA KOŁO, 
BĘDZIE WESOŁO!

Polub i poleć
swoim znajomym

(3 rowerON



Wręczyli Muzeony
ZA 2019 i 2020 ROK
W Muzeum Miejskim 
w Żorach odbyła się 
Noc Muzeów, w ramach 
której m.in. przyznano 
nagrody Muzeon za 
lata 2019 i 2020 oraz 
podziękowania dla 
osób wspierających 
instytucję. Odbyło się 
także oprowadzenie 
kuratorskie po wysta
wie „Praca-Pasja-Przy- 
jaźń” o historii kopalni 
ZMP w Żorach.

Tegoroczna Noc Muze
ów pozwoliła na otwarcie 
Muzeum Miejskiego w Żo
rach dla zwiedzających. W 
ramach wydarzenia moż
na było zobaczyć wysta
wę multimedialną „Nasza 
Tożsamość” oraz „Polskie 
poznawanie świata”. Odwie
dzający mieli też możliwość 
zobaczenia wraz z kuratorem 
wystawy zainicjowanej przez

byłych pracowników kopalni 
ZMP Żory, opowiadającej o 
historii zakładu oraz otoczce 
społeczno-kulturalnej kopal
ni ZMP. Uczestnicy Nocy Mu
zeów mieli okazję również 
wziąć udział w warsztatach 
rysowania węglem.

Nagroda za 2019 rok
W muzeum odbyło się tak

że wręczenie nagród Mu- 
zeon za lata 2019 i 2020, z 
uwagi na fakt, że uroczyste
go spotkania nie udało się 
zorganizować w 2020 i wrę
czyć nagrody za rok 2019. 
Właśnie tą statuetką zosta
ła uhonorowana Michalina 
Szczepańska, która zainicjo
wała wystawę o najpopular
niejszym żorskim zakładzie 
fotograficznym Foto Szcze
pański.

Pomysł na wystawę 
i książkę

Statuetkę za rok 2020 
otrzymał Jan Zimończyk, 
pomysłodawca i współor- 
ganizatory wystawy „Praca

PRACA

Jan Zimończyk, pomysłodawca wystawy o kopalni „Żory” odebrał 
nagrodę Muzeon za 2020 rok

- Pasja - Przyjaźń”, opowia-
dającej historię kopalni ZMP 
w Żorach. - Na spotkaniach 
Wypędzonych z Kopalni 
Żory, które odbywają się od 
23 lat, od czasu likwidacji 
kopalni (z wyjątkiem ubie
głego roku pandemii), po
stanowiliśmy, że na 40-lecie 
uruchomienia kopalni w

końcówce roku 2019 w koń
cu coś zrobimy, bo widzieli
śmy, że wielu odchodzi już 
na ostatnią szychtę, a czas 
biegnie nieubłaganie. Dzięki 
grupie zapaleńców udało się 
zebrać pamiątki, dokumenty, 
fotografie i gadżety z czasów, 
gdy nasza kopalnia stała się 
pierwszym likwidowanym

Inicjatorzy i wykonawcy wystawy o kopalni ZMP

Michalina Szczepańska otrzymała statuetkę Muzeon za 2019 rok, w 
którym powstała wystawa o pracowni Foto Szczepański

zakładem - podkreślił Jan 
Zimończyk podczas spotka
nia z rozdaniem Muzeonów. 
Warto dodać, że w 2020 roku 
powstała również publikacja

„Tożsamość - ocalić od zapo
mnienia. Monografia kopal
ni „ZMP”-”Żory” z okazji 40. 
rocznicy jej uruchomienia”.

Szymon Kamczyk

Wybierz studia w przyszłościowym zawodzie - PWSZ w Raciborzu zaprasza!
Zainteresowania czy przy

szłościowy zawód? A może 
jedno i drugie? Sprawdź ofertę 
Państwowej Wyższej Szkoły Za
wodowej - uczelni z Raciborza!

STUDIUJ BEZPŁATNIE!
Studia na kierunkach technicz

nych to w przyszłości niewątpli
wie nieograniczone możliwości 
znalezienia pracy. Wybierając Au
tomatykę i robotykę, Zarządzanie 
i inżynierię produkcji oraz Archi
tekturę można rozwijać własne 
pasje i uzyskać tytuł inżyniera 
lub inżyniera architekta.

Bogata oferta praktyk i współ
praca PWSZ z lokalnymi zakła
dami pracy zwiększa szanse na 
zdobycie praktycznych umiejęt
ności.

STUDIA MAGISTERSKIE 
JUŻ W RACIBORZU!

Raciborska uczelnia to wie
loletnia tradycja kształcenia na 
kierunkach pedagogicznych. Od 
roku akademickiego 2019/2020 
rozpoczęliśmy rekrutację na sta
cjonarne jednolite studia magi
sterskie na kierunku Pedagogika 
przedszkolna i wczesnoszkolna o 
profilu praktycznym.

SPRAWDZONE KIERUNKI
- WIĘKSZA SZANSA NA 

LEPSZY START!
Niezmiennie dużym zaintereso

waniem cieszą się kierunki: Ad
ministracja oraz Bezpieczeństwo 
państwa.

Jeśli masz zdolności do nauki 
języków obcych, to warto się ich 
uczyć właśnie w PWSZ na kierun
ku Filologia. Uczelnia umożliwia 
naukę aż trzechjęzyków - angiel
skiego, niemieckiego i czeskiego.

Edukacja artystyczna w zakre
sie sztuk plastycznych to kieru
nek o ugruntowanej pozycji na 
polskich uczelniach. Do progra
mu studiów wprowadziliśmy 
moduły z zakresu aranżacji i 
dekoracji wnętrz z elementami 
wzornictwa. Absolwent edukacji 
artystycznej będzie mógł profe
sjonalnie zaaranżować wnętrze, 
zarówno mieszkalne jak i biuro
we czy handlowe.

SPORT I REKREACJA
Kierunek Turystyka i rekreacja 

oferuje teraz nowe możliwości. 
Poza klasycznymi przedmiota
mi rozszerzamy program o na
ukę języków obcych (w formie 
komunikacyjnej), biznesu, PR, 
reklamy i socialmedia. Dobrze 
wykształcona kadra będzie pod
stawą każdego przedsięwzięcia 
turystycznego.

Kierunek Wychowanie fizycz
ne to także, prócz pracy w za
wodzie nauczyciela, możliwość 
rozpoczęcia przyszłej karieryjako 
instruktor wybranej dyscypliny

sportu lub rekreacji ruchowej, 
trener personalny lub specjalista 
w zakresie odnowy biologicznej, 
a także gimnastyki korekcyjno - 
kompensacyjnej. Po ukończeniu 
studiów jest możliwość pracy w 
klubach sportowych oraz samo- 
zatrudnienie.

STUDIA Z... POWOŁANIEM
Warto zwrócić uwagę na Pielę

gniarstwo. Ukończenie studiów 
I stopnia daje możliwość zdoby
cia tytułu zawodowego licencja
ta pielęgniarstwa i tym samym 
umożliwia podjęcie pracy w licz
nych placówkach służby zdrowia 
w całej Unii Europejskiej. Pro
gram studiów ma charakter in

terdyscyplinarny. Znaczna część 
zajęć ma charakter praktyczny i 
odbywa się w placówkach służby 
zdrowia. Co ważne już od nowe
go roku studenci zyskają dostęp 
do specjalnych pracowni symula
cyjnych - Monoprofilowego Cen
trum Medycznego, które będzie 
mieścić się na terenie kampusu 
przy ul. Słowackiego 55.

Studia w Raciborzu to również 
oferta dla osób, które chciałyby 
zmienić wykonywany zawód - 
elastyczne formy studiowania 
umożliwiają łączenie pracy za
wodowej z nauką.

PWSZ zaprasza także osoby 
niepełnosprawne, proponując 
liczne udogodnienia technolo

giczne, a programy wsparcia, jak 
również pomoc wolontariuszy są 
nieocenione.

Państwowa Wyższa Szkoła Za
wodowa w Raciborzu posiada 
doskonałe zaplecze dydaktyczne 
- Dom Studenta z komfortowo 
urządzonymi pokojami, wyposa
żone sale dydaktyczne i laborato
ria, stadion, bibliotekę naukową i 
sale gimnastyczne.

WYGODNA 
I NOWOCZESNA 

REKRUTACJA ONLINE 
Procedury rekrutacji zostały 

zmienione tak, aby kandyda
ci mogli aplikować na wybrany 
przez siebie kierunek studiów cał
kowicie online bez konieczności 
przyjazdu osobistego.

To istotna zmiana, ponieważ 
dotychczas kandydat zapisywał 
się poprzez System Internetowej 
Rekrutacji, a następnie składał 
osobiście dokumenty w PWSZ w 
Raciborzu. Teraz wszystko zreali
zujemy online!

PWSZ w Raciborzu oferuje jed
nolite studia magisterskie, inży
nierskie oraz licencjackie. Studia 
stacjonarne są bezpłatne. 
Jednolite studia magisterskie:
• Pedagogika przedszkolna i 

wczesnoszkolna
Studia inżynierskie:
• Architektura,
• Automatyka i Robotyka,

• Zarządzanie i Inżynieria Pro
dukcji

Studia licencjackie:
• Administracja,
• Bezpieczeństwo Państwa,
• Edukacja artystyczna w zakre

sie sztuk plastycznych,
• Filologia, języki obce: angielski, 

niemiecki, czeski (język angiel
ski: nauka od postaw lub od po
ziomu komunikacyjnego, język 
niemiecki: nauka od postaw 
lub od poziomu komunikacyj
nego, język czeski: nauka od 
podstaw)

• Pedagogika (resocjalizacyjna, 
korekcyjna z logopedią szkol
ną, opiekuńczo-wychowaw
cza)

• Pielęgniarstwo,
• Turystyka i Rekreacja,
• Wychowanie Fizyczne

JAK ZAPISAĆ SIĘ 
NA STUDIA?

Nabór na studia i System Inter
netowej Rekrutacji na rok aka
demicki 2021 - 2022 już trwa. 
Zapraszamy na stronę www. 
pwszrac.pl 
oraz strony Uczelni na Facebo- 
oku http://www.facebook.com/ 
pwszwraciborzu
i Instagramie https://www.in- 
stagram.com/pwsz.raciborz/, 
gdzie na bieżąco przekazujemy 
informacje z życia Uczelni i na
boru na studia.

pwszrac.pl
http://www.facebook.com/
https://www.in-stagram.com/pwsz.raciborz/


Bądź eko
- skorzystaj z komunikacji 
publicznej, a my zadbamy 
o Twój transport prosto 
do naszego Salonu!

Kupiłeś 
samochód
w Carolina Toyota Bielsko? 
Skorzystaj z opcji door to door
- przywieziemy Twój nowy 
samochód prosto pod drzwi 
Twojego domu!

CAROLINA
TOYOTA BIELSKO

www.toyotabielsko.pl

nowiny.
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http://www.toyotabielsko.pl


Ruszyły szkolenia pierwszej 
pomocy w technologii VR
Jastrzębska Spółka Wę
glowa wraz ze spółką 
JSW Szkolenie i Górnic
two rozpoczęły bezpłat
ne szkolenia z udziela
nia pierwszej pomocy 
przedmedycznej dla 
wszystkich chętnych 
pracowników GK JSW i 
mieszkańców naszego 
regionu. - Zdrowie i 
bezpieczeństwo są dla 
nas najważniejsze - 
mówi Barbara Piontek, 
prezes JSW SA. - Kurs 
odbywa się przy po
mocy nowatorskiej 
aplikacji Virtual Reality. 
Będzie można z niego 
skorzystać do końca 
czerwca na Pniówku. 
Zapraszamy - dodaje.

Pierwsze szkolenia rozpo
częły się pierwszego czerwca i 
potrwają do końca miesiąca. Za
jęcia odbywają się w JSW Szko
lenia i Górnictwo na Pniówku 
od poniedziałku do piątku w 
godzinach 7.00 do 18.00, a tak
że w soboty i niedziele od 10.00 
do 16.00. Dzięki wirtualnej rze
czywistości uczestnicy mogą 
bardzo dokładnie przepraco
wać odpowiednie procedury 
ratujące życie.

280 chętnych
Zainteresowanie szkoleniem 

opartym na nowoczesnym 
systemie jest duże. Do tej pory 
zapisało się 280 osób: nie tyl
ko pracownicy kopalni, ale też 
mieszkańcy, a nawet całe rodzi
ny z dziećmi.

- Warto wziąć udział w ta
kim szkoleniu, ponieważ bez
pieczeństwo i umiejętność 
udzielenia pierwszej pomocy 
przedmedycznej jest niezwy
kle ważne - przekonuje Łukasz

Dwornik, prezes JSW Szko
lenie i Górnictwo. - Poczucie 
bezpieczeństwa jest jedną z 
naturalnych potrzeb każde
go człowieka. Jeśli wiemy, że 
mamy obok siebie ludzi, którzy 
potrafią udzielić pomocy, bę
dziemy żyć bezpieczniej i zdro
wiej - dodaje.

Technologia dla 
bezpieczeństwa

Dzięki zajęciom kursanci 
mają okazję nauczyć się, jak 
prawidłowo reagować w przy
padku zagrożenia życia lub 
zdrowia. Pod czujnym okiem 
instruktorów, każdy może sko
rzystać z aplikacji, gdzie przy 
użyciu fantoma szkoleniowego, 
przećwiczy niezbędne procedu
ry. W trakcie szkolenia w aplika
cji pojawiają się najważniejsze 
informacje dotyczące między 
innymi prawidłowego tempa 
uciśnięć przy wykonywaniu 
masażu serca. Każdy kurs koń
czy się krótkim testem. (ska) Szkolenia odbywają się w sali JSW SiG na kopalni Pniówek
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Skromny Dzień Strażaka 
w żorskiej komendzie

19 maja na placu Ko
mendy Miejskiej Pań
stwowej Straży Pożar
nej w Żorach odbyły się 
uroczystości z okazji 
Dnia Strażaka. Wzięła w 
nich udział załoga ko
mendy oraz zaproszeni 
goście, w tym Śląski 
Komendant Wojewódz
ki PSP nadbryg. Jacek 
Kleszczewski, wicemar
szałek woj. śląskiego 
Wojciech Kałuża oraz 
prezydent Żor Walde
mar Socha.

Strażacy z Komendy Miejskiej PSP w Żorach 19 maja zorganizowali skromne obchody Dnia Strażaka

wypadek Na budowie.

Nie żyJe

Podziękowania 
od Komendanta 
Wojewódzkiego

Podczas uroczystości straża
kom za ich pracę podziękował 
nadbryg. Jacek Kleszczewski, 
Śląski Komendant Wojewódz
ki Państwowej Straży Pożarnej, 
wręczając również kilkanaście 
awansów i wyróżnień dla pra
cowników KM PSP Żory. Ze 
względu na skromne obcho
dy z uwagi na obowiązujące 
stale obostrzenia sanitarne, w 
uroczystości nie mogły wziąć 
udział delegacje ochotniczych 
straży pożarnych działających 
na terenie miasta.

Z okazji strażackiego świę
ta życzenia dla oficerów i 
funkcjonariuszy złożyli także 
prezydent Żor Waldemar So
cha oraz wicemarszałek woj. 
śląskiego Wojciech Kałuża. 
Gospodarz miejsca, czyli ko
mendant miejski w Żorach 
bryg. Marek Zdziebło podzię
kował za obecność komendan
ta wojewódzkiego i wspomniał 
o prowadzonym obecnie w 
komendzie remoncie, który 
zupełnie odmienił elewację 
obiektu, a po zakończeniu zu
pełnie zmieni również wnętrza 
obiektu.

Podnośnik 
trafił do OSP Żory

Ważnym elementem uroczy-

stości było przekazanie sprzętu 
z podziału bojowego komendy 
w Żorach na rzecz OSP Żory. 
Mowa o podnośniku SCH 38 
na podwoziu volvo. Z rąk ko
mendanta wojewódzkiego 
oraz wicemarszałka klucze 
do samochodu specjalnego 
oraz akt przekazania odebrali 
naczelnik Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Żorach Adam Do- 
leżych oraz prezydent Walde
mar Socha.

- Pojazd ten powinien być 
znany mieszkańcom naszego 
miasta, ponieważ podnośnik 
służył do tej pory w KM PSP 
Żory, gdzie po wielu latach 
został zastąpiony innym po
jazdem tego typu - informu
ją strażacy z OSP Żory. Warto

dodać, że już w ubiegłym roku 
miejsce podnośnika w komen
dzie zajęła drabina mechanicz
na, wykorzystywana w akcjach 
ratowniczo-gaśniczych.

- Przekazanie tego samo
chodu jest dla naszej jednost
ki wielkim wyróżnieniem i 
oznaką zaufania. Jako straża
cy OSP Żory obiecujemy że do
łożymy wszelkich starań, aby 
„zwyżka” niosła nadal pomoc 
w potrzebie, mieszkańcom na
szego miasta. Podnośnik, który 
od dziś znajduje się na stanie 
OSP Żory jest dużym wkła
dem w rozwój funkcjonującej 
w naszej jednostce Grupy Ra
townictwa Wysokościowego 
- podkreślają strażacy z OSP 
Żory. Szymon Kamczyk

Policjanci wyjaśniają 
okoliczności nieszczę
śliwego wypadku, 
do którego doszło w 
poniedziałek, 24 maja 
w dzielnicy Zachód 
(Żory). Pomimo trwa
jącej blisko godzinę 
reanimacji nie udało 
się uratować życia 
35-letniego mężczyzny.

W poniedziałek po godzi
nie 20.00 policjanci zostali 
wezwani na interwencję do 
dzielnicy Zachód, gdzie w 
domu jednorodzinnym po
zostającym w budowie ko
bieta znalazła leżącego na 
schodach męża. Jak ustalili 
mundurowi 35-latka zanie
pokojona brakiem kontaktu z

mężem przybyła na budowę 
by sprawdzić co dzieje się z 
mężczyzną i kiedy weszła do 
wewnątrz znalazła go leżące
go na betonowych schodach.

Pomimo tego, że kobieta 
natychmiast rozpoczęła re
suscytację, a następnie do 
czasu przybycia pogotowia 
ratunkowego pomagali jej 
policjanci, prowadzona jesz
cze później, przez kolejne kil
kadziesiąt minut reanimacja 
nie przyniosła rezultatu i 
przybyły na miejsce zdarze
nia lekarz stwierdził zgon.

W budynku, gdzie doszło 
do nieszczęśliwego wypad
ku policjanci ujawnili także 
przewróconą drabinę, wy
konali oględziny miejsca 
zdarzenia i powiadomili 
dyżurującego prokuratora. 
Ten z kolei zarządził sekcję 
zwłok. AgaKa

Jak idzie realizacja Żorskiego Budżetu Obywatelskiego 2021?
Do 4 czerwca mieszkań

cy Żor mogli zgłaszać swoje 
projekty w ramach Żorskie
go Budżetu Obywatelskiego 
2022, natomiast w realizacji 
są obecnie projekty, które wy
grały ŻBO w ubiegłym roku. 
Co z tysiącem nowych drzew, 
boiskiem do padla i miejscem 
rekreacji w dzielnicy Zachód?

W Żorskim Budżecie Oby
watelskim 2021 wybrano do 
realizacji trzy projekty, jeden 
związany z ekologią, drugi ze 
sportem, a trzeci z rekreacją. 
Projekt „Zazielenić Żory” to 
pomysł na posadzenie w Żo
rach 1000 nowych drzew. Jest 
to spore przedsięwzięcie logi
styczne, jednak obecnie ogło
szono przetarg i zebrano oferty 
na zasadzenie tysiąca drzew 
na terenie Miasta. - Będziemy 
informowali o rozstrzygnięciu 
tego przetargu - informuje Ad
rian Lubszczyk, kierownik Biura 
Promocji, Kultury i Sportu Urzę
du Miasta Żory.

Trzy projekty wybrane w ŻBO w 2020 roku są realizowane. Na zdjęciu staw Erg (fot. Koło PZW nr 102 
Żory), nowe drzewa (fot. Pexels) oraz hala sportowa, przy której powstawnie boisko do padla.

Kiedy zagramy w padel?
Drugim projektem, który zo

stał wybrany w ubiegłorocznej 
edycji ŻBO jest „Budowa kortu 
do gry w padel w celu reakty
wacji terenu byłego boiska do 
siatkówki przy hali sportowej 
MOSiR Żory”. W tym przypad
ku opracowano dokumentację 
projektową. Obecnie Urząd Mia
sta Żory przygotowuje i będzie 
ogłaszał przetarg. Planowany 
termin realizacji zadania to 2 
miesiące od wyłonienia wyko
nawcy robót.

Grillowanie 
przy Ergu jesienią

Trzeci z projektów o nazwie 
„Przystanek Zachód” to po
mysł na stworzenie miejsca do 
rodzinnej rekreacji przy stawie 
Erg. Ma tam powstać m.in. wia
ta z miejscem do grillowania i 
ławeczki. - Obecnie jest opra
cowywana dokumentacja pro
jektowa. Ogłoszenie przetargu 
jest planowane jeszcze w maju.

Termin realizacji inwestycji to 3 
miesiące od wyłonienia wyko
nawcy robót - wyjaśnia Adrian 
Lubszczyk.

Trwa edycja 2022 
Żorskiego Budżetu 
Obywatelskiego

Przypomnijmy, że w tym 
roku mieszkańcy Żor ponownie 
mogli zgłaszać projekty ogól- 
nomiejskie, czyli takie, które 
skierowane są do ogółu miesz
kańców. Szacunkowa wartość 
zgłaszanego projektu musiała 
wynosić co najmniej 100 000 zł, 
a jednocześnie nie mogła prze
kraczać kwoty przeznaczonej 
na Żorski Budżet Obywatelski 
czyli 2 160 000 zł. Mieszkańcy 
mogli zgłaszać zarówno projek
ty „miękkie”, jak i inwestycyjne, 
pamiętając, że te ostatnie muszą 
być zlokalizowane na nierucho
mościach należących do miasta. 
Obecnie trwa weryfikowanie 
wniosków projektowych.

(ska)



Kopciucha na nowoczesny kocioł węglowy
■ -•••• ••z dotacją już nie wymienisz_______________

Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospo
darki Wodnej poinformował o istotnych zmianach 
w funkcjonowaniu programu „Czyste powietrze”, 
w którego ramach można uzyskać dotacje na wy
mianę źródeł ciepła i termomodernizacje budyn
ków. Od 1 stycznia 2022 r. nie będzie już w ramach 
programu dotacji do zakupu pieców węglowych. 
Ponadto od 1 lipca 2021 r. planowane jest zwięk
szenie obecnych progów dochodowych uprawnia
jących do podwyższonego poziomu dofinansowa
nia, czyli do uzyskania do 37 tys. zł bezzwrotnej 
dotacji.

Jedną z najistotniejszych 
zmian w funkcjonowaniu pro
gramu „Czyste powietrze”, 
które mają wejść w życie 1 lip
ca tego roku, jest wycofanie 
dotacji na kotły węglowe. Jak 
poinformował NFOŚiGW, za
kup i montaż kotła na węgiel 
w ramach programu „Czyste 
Powietrze” będzie możliwy tyl
ko do 31 grudnia 2021 r. Okres 

przejściowy do końca roku 2021 
związany jest z tym, że program 
dopuszcza rozpoczęcie przed
sięwzięcia do 6 miesięcy przed 
datą złożenia wniosku o dofi
nansowanie. Wszyscy, którzy 
złożą wniosek o dofinansowa
nie, zakupią i zamontują kocioł 
na węgiel do 31 grudnia 2021 r., 
będą mieli ten koszt zakwalifi
kowany do dotacji.

Kotły na węgiel będą 
dofinansowane pod 
warunkiem:
1) Złożenia wniosku o dofi

nansowanie obejmującego 
kocioł na węgiel do 31 grud
nia 2021 r.,

2) Zakupu kotła na węgiel do
31 grudnia 2021 r.,

3) Wystawienia faktury za ko
cioł i montaż do 31 grudnia 
2021 r.
Powyższy warunek nie doty

czy wniosków złożonych przed 
datą wejścia w życie zmian w 
programie (planowane od 1 
lipca 2021 r.).

Od 1 stycznia 2022 r. nie bę
dzie można otrzymać dotacji 
na zakup kotła węglowego w 
programie „Czyste Powietrze”.

NFOŚiGW uzasadnia wpro
wadzenie zmian wytycznymi 
Komisji Europejskiej, zapisa
mi w Krajowym Planie Odbu
dowy i Polskim Ładzie, oraz 
obowiązującymi uchwałami 

antysmogowymi w poszcze
gólnych województwach, któ
re nakazują wymianę starych 
kotłów węglowych i ogranicza
ją możliwość stosowania pali
wa stałego - węgla.

Wyższe progi 
dochodowe dla 
podwyższonej pomocy

Kolejną istotną zmianą jest 
podwyższenie progów do
chodowych w drugiej części 
programu (podwyższonym 
poziomie dofinansowania).

Zmiana ma na celu ujedno
licenie progów dochodowych 
programów „Czyste Powie
trze” i „Stop Smog”, dzięki 
czemu więcej osób skorzysta 
z podwyższonego poziomu 
dofinansowania w „Czystym 
Powietrzu”, czyli do 37 tys. zł.

Dla gospodarstw jedno
osobowych próg dochodowy 
wzrośnie do 175 proc. naj
niższej emerytury, czyli do 2

Kopciuchy przez wiele lat najchętniej były wymieniane przez właścicieli 
domów jednorodzinnych właśnie na nowoczesne kotły węglowe. Od 

2022 zniknie możliwość pozyskiwania na taką wymianę dotacji.

189,04 zł (o ok. 229 zł wyżej 
niż obecnie).

Dla gospodarstw wielooso
bowych próg dochodowy bę
dzie ustalony na poziomie 125 
proc. najniższej emerytury na 
osobę, czyli do 1 563,60 zł (o 

ok. 164 zł więcej niż obecnie). 
Planuje się, że podwyższenie 

progów dochodowych będzie 
obowiązywało od 1 lipca 2021 
r., czyli po wprowadzeniu od
powiednich zapisów w progra
mie „Czyste Powietrze”. (art)

i kajakarza. Dla wybierają
cych się na spływ z pewnością 
pomocne okażą się zamiesz
czone w przewodniku mapy, 
opisy przenosek i miejsc nie
bezpiecznych, udokumento
wane zdjęciami.

- Ruda to szlak bardzo cie
kawy i urokliwy. Szlak liczący 
długości 53 km został podzie
lony na 5 etapów. Każdy etap 
został kilkakrotnie spłynięty, 
szczegółowo opisany oraz 
udokumentowany - mówi au
tor przewodnika. Przewodnik 
posiada bogatą bibliografię, 
można w nim znaleźć infor
macje na temat świata roślin 
i zwierząt występujących w 
okolicach Rudy, jak i garść 
informacji na temat historii 
turystyki kajakowej po rzece 
Rudzie, związanej z 90 Har
cerską Drużyną Wodną, dzia
łającą od lat 70. do 90. XX 
wieku w Żorach, a obecnie 
reaktywowaną.

Wydawnictwo powstało 
dzięki zaangażowaniu muzy
ków z zespołu MuzyKajaka,

oraz ich przyjaciół i uczniów 
Gimnazjum nr 4 w Żorach, z 
którymi autor wspólnie prze
mierzał szlak kajakowy Rudy. 
Publikacja została wydana 
dzięki pomocy finansowej 
Miasta Żory. Autorowi prze
wodnika oraz licznemu gro
nu żorskich kajakarzy zależy 
by mieszkańcy Żor odkryli 
Rudę nie tylko jako rzekę, na 
którą można popatrzeć, ale 
również jako szlak kajakowy, 
który można przepłynąć.

„Z nurtem Rudy” to pierwsza 
część opowieści o „żorskich 
rzekach”. Autor pracuje już 
nad przewodnikiem po dru
giej żorskiej rzece - Pszczyn- 
ce, z której nurtem można 
dopłynąć do Gdańska. - Żory 
ze względu na swoje położe
nie są jedynym miastem w 
Polsce, z którego szlakami 
Rudy i Odry oraz Pyszczynki 
i Wisły można bezpośrednio 
dopłynąć do Bałtyku. Takiego 
położenia nie ma Rybnik, Kra
ków, Wrocław czy Warszawa 
- mówi Piotr Krówka. AgaKa

Nie trzeba wyjeżdżać dale
ko, by wybrać się na bardzo 
ciekawy spływ kajakowy. 
Świetną przygodę można 
przeżyć na rzece Rudzie. 
Warto przy tym skorzystać 
z nowego wydawnictwa 
- przewodnika pn. „Z nur
tem Rudy”. To publikacja 
napisana przez żorskiego 
wodniaka, instruktora kaja
karstwa Polskiego Związku 
Kajakowego i muzyka ze
społu MuzyKajaka - Piotra 
Krówkę.

Stworzony przez prawdzi
wego pasjonata kajakarstwa 
przewodnik pn. „Z nurtem 
Rudy” jest bardzo przydat
nym narzędziem do organi
zacji weekendowych wypraw 
po rzece Rudzie. To pierwsza 
publikacja, która całościowo 
opisuje Rudę - od jej źródlisk 
w okolicach Alei Jana Pawła 
II w Żorach, aż do ujścia do 
Odry, we wsi Turze w gminie 
Kuźnia Raciborska.

Piotr Krówka opisuje szlak 
wodny z perspektywy wody
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Sytuacja epidemiczna jest coraz lepsza.
Otwierają się kolejne branże, a lokalne firmy
zapraszają ponownie klientów

Od 6 czerwca przywrócona 
została możliwość organizo
wania wesel i zgromadzeń 
do 150 osób. Restauracje, a 
także kina czy teatry mogą 
przyjąć 50% obłożenia. 
Otworzyły się również par
ki rozrywki i sale zabaw dla 
dzieci.

Po ponad roku życia pod 
dyktando, licznych zakazów i 
nakazów w końcu pojawiła się 

| Od maja otwarte są galerie handlowe t 
i sklepy wielkopowierzchniowe. Na ich j 
terenie nadal obowiązuje nakaz 
zakrywaniaustinosaj||~j2]yjg

nadzieja na powrót do normal
ności. Pandemia COVID19 w 
Polsce oprócz dramatycznego 
wpływu na zdrowie ludzi od
cisnęła także swoje piętno na 
gospodarce, rujnując wielu 
przedsiębiorców, a szczególnie 
przedstawicieli branż, które 
najdłużej podlegały obostrze
niom. Niepewność związana 
z rozległymi skutkami prze
dłużających się lockdownów, 

dotknęła zarówno właścicieli 
firm, jak również konsumen
tów, którzy często ograniczali 
wydatki w celu ochrony domo
wych budżetów.

Gastronomia turystyka, czy 
szeroko rozumiana rozrywka 
i rekreacja dopiero w maju 
dostały zielone światło do po
wrotu do bezpiecznej pracy w 
reżimie sanitarnym. Na szczę
ście sytuacja epidemiczna jest 

coraz lepsza - pande
mia odpuszcza. Liczba 
zachorowań maleje, 
a wzrastająca liczba 
osób zaszczepionych 
zabezpiecza przed 
rozprzestrzenianiem 
się koronawirusa i po
zwala na tak bardzo 
wyczekiwane luzo- 
wanie obostrzeń. Co 
ważne, do każdego 
z obowiązujących 
w różnych miej
scach limitów, nie 
są wliczane osoby 
zaszczepione.

W końcu możemy bez prze
szkód wynająć pokój w hotelu, 
zorganizować wesele, pójść na 
zakupy do galerii czy obejrzeć 
film w kinie. Zwiększyła się 
nasza mobilność, więc mo
żemy teraz w pewnym sensie 
„odrobić zaległości” towarzy

REKLAMA

Restauracja 
Zdrojowa

* —'f' T~'

Imprezy okolicznościowe, V “ 
Roczki, Jubileusze, Stypy
Catering, Kolacje Tematyczne

Restauracja Zdrojowa 
ul. 1 Maja 28 

Jastrzębie-Zdrój

skie czy kulturalne. I o ile dla 
nas - konsumentów powrót 
do długo wyczekiwanej swo
body i wolności wydaje się 
dość prosty, pamiętajmy, że 
dla wielu lokalnych przedsię
biorców to ostatnia szansa na 
przetrwanie, czy chociażby 

utrzymanie miejsc pracy. Dla
tego w dzisiejszym dodatku 
prezentujemy lokalne firmy, 
które z wielką ulgą mogą po
wiedzieć „wracamy i zapra
szamy”.

Skorzystajcie z tego zapro
szenia drodzy Czytelnicy!



reklama

DĄBRÓWKA
1905r

hoć czas oczekiwania na powrót organizacji wesel i działa
nia restauracji nie należał do najprostszych, już teraz wiemy, 

że warto było uzbroić się w cierpliwość. Kompleks Dąbrówka to 
miejsce, które stworzone zostało do spotkań i to właśnie one dają 
nam najwięcej motywacji. Tęskniliśmy za Wami i cieszymy się, że 
tak chętnie znów nas odwiedzacie.

ŚWIĘTOWANIE
TO NASZA SPECJALNOŚĆ

Ogromne emocje, które towarzyszyły nam przy ponownym 
otwarciu hotelu i restauracji nie opuszczają nas do dzisiaj.

Cudownie jest znów gościć Was w naszych budynkach i ogrodzie 
— Wasz uśmiech i dobre słowo wynagradzają
nam wszystkie trudne momenty - 
Dziękujemy za Wasze wsparcie!

ZAKOCHAJ SIĘ W DĄBRÓWCE!

Nieustannie rozwijamy swoje kulinarne skrzydła poszerzając nasze menu. Dojrze
wająca wołowina najwyższej jakości, najlepsza selekcja win, zioła z własnej uprawy i 
produkty od lokalnych dostawców to aspekty, na które zwracamy największą uwagę. 
Realizujemy je dla Was nie tylko na co dzień w daniach z karty, lecz także podczas 
organizowanych u nas wydarzeń, takich jak okazjonalne grille i spotkania tematyczne. 
Warto obserwować nasze media społecznościowe, aby zawsze być na bieżąco.

Nasze sale weselne doskonale sprawdzają się zarówno 
na mniejszych, jak i większych imprezach. Dowolny kształt 
i układ stołów, dekoracje w cenach pakietów, duża baza noclegowa i wiele innych 
atutów pozwalają nam na tworzenie cudownych wesel, które powstają na bazie 
Waszych marzeń. Wystarczy, że opowiecie nam o swoich potrzebach, a my z radością 
dopasujemy naszą ofertę właśnie do Waszych sugestii.
Niezależnie od tego, czy interesuje Was duże wesele czy kameralne przyjęcie, nasze 
sale: Bankietowa, Diamentowa, Dąbrówka i Mieszko to miejsca, w których każdy 
znajdzie coś dla siebie.

Wesele? Komunia? Chrzciny? A może 
urodziny? Kompleks Dąbrówka to nie tylko 
Hotel z dużą bazą noclegową, lecz także 
piękne sale, w których chętnie organizujemy 
dla Was wszelkie przyjęcia okolicznościowe. 
Ponowna możliwość ich organizacji sprawiła, 
że każde z nich przeżywamy z Wami jeszcze 
bardziej!

Uwaga: tu można się zauroczyć! Od frontu odwiedzających wita klimatyczny dzie
dziniec z zabytkową fontanną, a także komfortowy ogródek z placem zabaw i feerią 
kolorowych kwiatów. Za budynkami rozpościera się Park Dąbrówka, który sprzyja 
błogiemu odpoczynkowi. Tak, otoczenie Kompleksu to nasz zdecydowany atut, który 
nasi Goście często wykorzystują jako miejsce ślubów plenerowych czy przyjęć okolicz
nościowych. Jest pięknie! Dodatkową zaletą jest też lokalizacja — znajdujemy się tylko 

kilka kilometrów od ścisłego centrum Jastrzębia-Zdroju i 4 km do autostrady A1.

RESTAURACJA PARKOWA

Z pasji do gotowania stworzyliśmy miejsce, którego podstawą jest zdrowa, rustykalna 
i sezonowa kuchnia łącząca w sobie smaki tradycyjne i nowoczesne. W czasie pande
mii i kolejnych lockdownów nie poddawaliśmy się oferując Wam dania na wynos i z 
dowozem, jednak to właśnie osobiste spotkania z Wami są nas największym motorem 
do działania, dlatego cieszymy się, że wracamy - i że Wy wróciliście do nas!



REKLAMA

OTWARTE CODZIENNIE 
OD 06:00 DO 22:00

ul. Wodzisławska 3a, ŻORY
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http://www.parkwodny.zory.pl
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eko sianko
20 lipca 2021
11.00 - 13.00
Jar Południowy 
ul.Wielkopolska

RK ZDROJOWY 
godz. 17:00

Miejski Ośrodek Kultury
w Jastrzębiu-Zdroju zaprasza

.<?■ Spotkania

Z teatrem 
RODZINNYMPORAŹ ILUZJI 

magiczni' WAUSZjAlY 
ANIMACJI* DLA DZltfCl

Kino Centrum
at. J. Piłsudskiego 27 

04.07.2021 r. 
godzina 11:00 
bilety 10 Zł 
ora?„b/C'S W tasie Mna Centrum 
oraz online na stronie 
www.mok.jastrzebie.pl

WBJSKI ośrodek KULTURY w JASTRZĘBIU-ZDROJU

ale-; 1

WfiRSnPTf gfWPZICUł 
dla dzieci w wieku 7 15 lat

osikowe łyko
6 lipca 2021 
] 1.00 -13.00

Jar ul.Turystyczna

X" ZT KU,tMry * JWrt'‘-u **«*■ na

ZABAWY
Rekreacyjno-sportowe 
^MUZYCE 
9 i 30.07.2021

GodZ. 15.30-18.00 
Park Zdrojowy 
Plac zielony obok Kawiarenki Letniej 

WSTĘP WOLNY!

13O7RUPTAWA
Wiata przy Domu Sołeckim

14.07 SZEROKA
Wiata przy OSP *j <7 , fj f j

15 07 BORYNIA j V.W
Wiata przy Domu Sołeck™

WSTĘP WOLNY

SiSS^Bl woi 

i •«——'BE U Zarezerwuj juz • H
«|II|^^S|^^^^IWW!II^ itd.kwww.gosciniec-

y/esetewpj’

GOŚCINIEC 

WODZISŁAWSKI Hotel & Restauracja 
ul. Bogumińska 46 

44-300 Wodzisław Śl.
tel. 32 455 67 45 

tel. kom. 883 781 771 www.gosciniec-wodzislawski.pl 

e-mail: gosciniec@gosciniec-wodzislawski.pl

RODZINNY. PARi- 
ROZRYWKI I EDUKACJI

ATRAKCJE

Przeżyj niesamowitą przygodę w Dream Park Ochaby! 
Zaplanuj cały dzień! Na 5 hektarach czekają wspaniałe atrakcje, 

dzięki którym od będziesz podróż dookoła świata, odwiedzisz morskie głębiny 
i przeniesiesz się do czasów dinozaurów!

park dinozaurów kino 6D małpi gaj
park miniatur mini ZOO figlopark
park olbrzymich owadów wystawa zwierząt tropikalnych trampoliny
oceanarium prehistoryczne kino z bajkami dla najmłodszych dmuchańce
dom do góry nogami park linowy place zabaw
lustrzany labirynt wieża mocy aguapadler

www.dream-park.pl 
#och a byd rea m pa rk9

 UL. HODOWLANA 2,
43-430 OCHABY WIELKIE

665-201-051

http://www.mok.jastrzebie.pl
http://www.gosciniec-wodzislawski.pl
mailto:gosciniec@gosciniec-wodzislawski.pl
http://www.dream-park.pl
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RESTAURACJE

STAROPOLSKIE

Chata staropolska

KARCZMA STAROPOLSKA

TEXAS HOTEL I RESTAURACJA

STAROPOLSKIE SMAKI
Wodzisław Śląski, Wyszyńskiego 50

SPOKOJ

R ESTAU RACJSjCAŁO DO BO W A, MOTEL

RESTAURACJA, MIEJSCA NOCLEGOWE, IMPREZY 
OKOLICZNOŚCIOWE, STREFA VI P, KLUB MUZCZYNY

ŻORY, KATOWICKA 24

DOSKONAŁA KUCHNIA, 
KOMFORTOWE MIEJSCA 

NOCLEGOWE I 
NIEPOWTARZALNA ATMOSFERA 
SPRAWIĄ, ŻE DO NAS WRÓCISZ

MSZANA, KS. STYRY 21

Mszana, ul. Wodzisławska 39

Świerklany, ul. Żorska 33

TO KUCHNIA Z TRADYCJĄ I 
DOBRYM SMAKI EM, 

NAGRODZONA CERTYFIKATAMI 
POLAN D100BEST , 

RESTAURANT GURU I SLURPY.

WW

WWW.RESTAURACJESTAROPOLSKIE.EU

http://WWW.RESTAURACJESTAROPOLSKIE.EU


Od czerwca zmieniają się limity zarobkowe dla wcześniejszych emerytów i rencistów. Teraz są one wyższe, 
więc seniorzy mogą dorobić więcej do swoich świadczeń. Nowe kwoty obowiązywać będą przez trzy mie
siące, od początku czerwca do końca sierpnia.

Kącik BEATA KOPCZYŃSKA
Ijlll rzecznik regionalny

ZuS Województwa Śląskiego

KRAJ - Emeryci, którzy nie 
ukończyli powszechnego wie
ku emerytalnego oraz renciści 
jak najbardziej mogą dorabiać 
do swoich świadczeń, mu
szą jednak pamiętać o tym, 
że przepisy ustalają limity 
przychodów, których prze
kroczenie może spowodować 
zmniejszenie lub zawieszenie 
świadczenia. Bez żadnych kon
sekwencji mogą dorobić do 
wysokości 70 proc. przecięt
nego miesięcznego wynagro
dzenia. Od 1 czerwca jest to 
kwota 3977,10 zł. To o ponad 
156 zł więcej niż w poprzed
nim kwartale - informuje Be
ata Kopczyńska, regionalny 
rzecznik prasowy ZUS woje
wództwa śląskiego.

Zmniejszenie czy 
zawieszenie wypłaty 
świadczenia

Jeśli przychód świadcze- 
niobiorcy przekroczy próg 70 
proc. przeciętnego miesięczne

go wynagrodzenia, ale będzie 
niższy od 130 proc. przecięt
nego miesięcznego wyna
grodzenia (obecnie 7386,10 
zł), to świadczenie zostanie 
zmniejszone o kwotę przekro
czenia, nie więcej jednak niż o 
kwotę maksymalnego zmniej
szenia. Kwota maksymalnego 
zmniejszenia wynosi 646,67 zł 
dla emerytur i rent z tytułu cał
kowitej niezdolności do pracy, 
485,04 zł dla rent z tytułu czę
ściowej niezdolności do pracy 
i 549,71 zł - dla rent rodzin
nych, do których uprawniona 
jest jedna osoba.

W sytuacji, gdy miesięczny 
przychód świadczeniobiorcy 
przekroczy 130 proc. prze
ciętnego wynagrodzenia ( od 
1 czerwca - 7386,10 zł) to wy
płata emerytury czy renty za 
dany miesiąc jest zawieszona.

- Takie zasady dotyczą wcze
śniejszych emerytów i osób 
pobierających renty z tytu
łu niezdolności do pracy lub 

renty rodzinne. Inaczej jest 
w przypadku renty socjalnej. 
Renta socjalna zostanie za
wieszona, jeśli przychód prze
kroczy 70 proc. przeciętnego 
miesięcznego wynagrodzenia, 
czyli 3977,10 zł - dodaje rzecz
niczka.

Kogo nie obowiązują 
limity przychodu?

O limitach muszą pamiętać 
wcześniejsi emeryci, którzy 
nie osiągnęli powszechnego 
wieku emerytalnego (60 lat 
dla kobiety i 65 lat dla męż
czyzny). Emeryci, którzy ukoń
czyli ten określony wiek, mogą 
dorabiać do swojej emerytury 
bez ograniczeń i nie muszą 
informować ZUS o tym, że 
osiągają dodatkowe przycho
dy. - Wyjątek od tej zasady 
stanowią ci emeryci, którym 
ZUS podwyższył wyliczoną 
emeryturę do kwoty świadcze
nia minimalnego (od marca 
1250,88 zł brutto). Wówczas, 

jeżeli przychód z tytułu pracy 
przekroczy wysokość kwoty 
podwyższenia do minimalnej 
emerytury, emerytura za dany 
okres będzie wypłacana w niż
szej kwocie, tj. bez dopłaty do 
minimum - dodaje rzecznicz
ka.

Bez ograniczeń mogą rów
nież dorabiać niektórzy ren
ciści. Chodzi o osoby, które 
pobierają renty dla inwalidów 
wojennych, inwalidów wojsko
wych, których niezdolność do 
pracy związana jest ze służbą 
wojskową. Ten przywilej do
tyczy również rent rodzinnych 
przysługujących po uprawnio
nych do tych świadczeń.

Zmiana progu co trzy 
miesiące

Progi przychodów zmieniają 
się raz na kwartał i zależą od 
wysokości przeciętnego wy
nagrodzenia w kraju. Obecne 
limity obowiązywać będą do 
końca sierpnia.

Mąż urodził się w 1970 roku, 
zmarł 1 grudnia 2020 roku. 
Był w funduszu Axa. Z tego 
funduszu dostałam 13 kwiet
nia już środki. Miałam skon
taktować się z ZUS o środki z 
subkonta.
Otwarty Fundusz emerytalny w 
ciągu dwóch tygodni od wypłaty 
środków ma obowiązek powia
domić Zakład Ubezpieczeń Spo
łecznych o dokonanej wypłacie. 
Na tej podstawie ZUS dokonuje 
wypłaty na tych samych zasa
dach co OFE w ciągu trzech mie
sięcy od wpływu zawiadomienia 
z OFE. W Pani przypadku ZUS 
ma czas do 13 lipca na wypłatę 
środków z subkonta. W przecią
gu kilku dni powinna Pani dostać 
z ZUS zawiadomienie, w którym 
poprosimy o wskazanie numeru 
rachunku bankowego, na który 
te środki powinny zostać prze
kazane. Informację o rachunku 
bankowym można przekazać 
poprzez PUE ZUS lub osobiście 
w placówce ZUS.

27 maja 2021 r otrzymałam od 
pracodawcy rozwiązanie sto
sunku pracy z przyczyn organi
zacyjnych czy mogę starać się 
o emeryturę nauczycielską? 7 
lipca tego roku skończę 60 lat. 
Co do zasady, aby otrzymać na
uczycielskie świadczenie kom

pensacyjne, należy rozwiązać 
stosunek pracy na swój wniosek. 
Nawet jeśli praca zostanie zakoń
czona za porozumieniem stron, 
ważne jest, żeby to nauczyciel 
złożył wniosek o rozwiązanie 
stosunku pracy. Od powyższej 
zasady występują jednak wy
jątki. Prawo do świadczenia 
kompensacyjnego będzie przy
sługiwało także wtedy, jeśli sto
sunek pracy zostanie rozwiązany 
z powodu:
• całkowitej likwidacji szkoły,
• częściowej likwidacji szkoły,
• zmian organizacyjnych, które 

spowodują zmniejszenie licz
by oddziałów w szkole,

• zmian planu nauczania, które 
uniemożliwią zatrudnianie w 
pełnym wymiarze zajęć.

Prawo do tego świadczenia 
przysługuje również wtedy, gdy 
stosunek pracy wygaśnie, ponie
waż:
• upłynął sześciomiesięczny 

okres, w którym nauczyciel 
pozostawał w stanie nieczyn
nym,

• nauczyciel w stanie nieczyn
nym odmówił podjęcia pra
cy w pełnym wymiarze zajęć 
na czas nieokreślony lub na 
okres, na jaki została zawarta 
umowa - w tej samej szkole, 
na tym samym lub innym sta
nowisku.
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Radiozory
MIEJSKIE RADIO INTERNETOWE^*

Miejskie radio internetowe 
działające przy Miejskiej 

Bibliotece Publicznej w Żorach.

Przestrzeń gdzie odnajdują się 
ludzie z pasją, determinacją, 
otwartością i mający coś do 

przekazania.

www.radiozory.pl
fb/radiozory

ROK ZAŁOŻENIA 1927

BANK SPÓŁDZIELCZY W ŻORACH

www.bszory.pl

SPRAWDŹ SWOJĄ RATĘ 
POŻYCZKI NA NASZEJ 

STRONIE

ZAPRASZAMY DO NASZYCH 
ODDZIAŁÓW I PLACÓWEK

ODDZIAŁ ŻORY:
UL. MĘCZENNIKÓW OŚW. 28
TEL. 32 434 27 25 ODDZIAŁ SUSZEC:

UL. ŚW. JANA 23
TEL. 32 449 04 00

http://www.radiozory.pl
http://www.bszory.pl
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Wszystko co powinniśmy wiedzieć 
o testach na przeciwciała
■ O tym kiedy robić i jak odczytywać testy na przeciwciała, kto może oddać osocze i dlaczego warto się szczepić, z Teresą 
Wawrowicz - kierownik laboratorium i Joanną Myrczek-Kulbaką - kierownik działu czynników zakaźnych przenoszo
nych przez krew Raciborskiego Centrum Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa rozmawia Katarzyna Gruchot

- Jakimi rodzajami testów 
na przeciwciała dysponuje 
RCKiK?
- Mamy dwa rodzaje testów: 
ilościowe i jakościowe. Jako
ściowe nie mogą być wyko
nywane u osób, które były 
szczepione, bo będą nam da
wały wyniki ujemne. To nie są 
testy, w których wykrywamy 
przeciwciała neutralizujące. 
Są one dedykowane tym, któ
rzy przechorowali covid-19 i 
mówią nam o tym, czy są 
przeciwciała, czy ich nie ma. 
Natomiast testy ilościowe są 
dedykowane osobom, które 
były szczepione lub które cho
rowały na koronawirusa i do
wiemy się z nich jaką mamy 
liczbę tych przeciwciał.

- Jak należy te wyniki od
czytywać?
- W zależności od producenta 
testów górna granica wykry
walności jest różna. Każdy 
test charakteryzuje się tym, 
że ma pewną wartość odcię
cia i ona jest inna dla każdego 
producenta. Dla jednego war
tość 100 będzie bardzo duża, 
a dla drugiego minimalna. 
Ponieważ laboratoria pracu
ją na różnych odczynnikach, 
na przykład jedne używają te
stów firmy Roche, inne Abbott 
czy Maglumi, to nie powinno 
się ich porównywać ze sobą. 
Miarodajny jest zakres norm, 
podawanych na wyniku i tyl
ko do tego powinniśmy się 
odnosić. W grudniu zeszłego 
roku WHO określiło standard, 
do którego wszystkie firmy 

produkujące testy powinny 
się odnosić. Jego wynik wy
rażany jest w jednostkach 
BAU (jednostka wiązania 
przeciwciał) na mililitr. Jeże
li wszystkie firmy wprowadzą 
wystandaryzowane, między
narodowe jednostki, to wtedy 
będziemy mogli porównywać 
ich testy ze sobą.

- Kiedy można wykonywać 
testy na przeciwciała?
- Na wytworzenie przeciwciał 
nasz organizm potrzebuje 
minimum dwóch tygodni, 
niezależnie czy zostaliśmy 
zaszczepieni, czy chorowali
śmy na covid-19. Wcześniej 
test może ich po prostu nie 
wykryć. Trzeba pamiętać też 
o tym, że wartość przeciwciał, 
którą określi nam test jest 
ważna tylko w tym konkret
nym dniu, gdy go wykonu
jemy. Dzień później możemy 
mieć już zupełnie inny wynik, 
bo albo ich będzie więcej, 
albo mniej. Na dzień dzisiej
szy nikt jeszcze nie określił 
jaka jest wartość miana 
ochronnego, czyli tego ile po
winniśmy mieć przeciwciał, 
żebyśmy mogli się czuć bez
pieczni. Obserwując naszych 
dawców krwi widzimy, że 
z czasem liczba przeciwciał 
spada. Dlatego najprawdo
podobniej co roku będziemy 
się musieli doszczepiać.

- Jak należy się do nich 
przygotować?
- Do testów na przeciwciała 
nie musimy się w jakiś szcze

gólny sposób przygotowywać. 
Nie trzeba być na czczo, ale 
należy pamiętać że zbyt ob
fity i tłusty posiłek przed te
stem może spowodować, że 
surowica, którą badamy, nie 
będzie przezroczysta tylko 
mętna, więc może zajść jakiś 
błąd. Spożycie lekkiego po
siłku w niczym nam nie prze
szkadza.

- Czy testy na przeciwciała 
są bezpłatne?
- Wszystkie badania są płat
ne, tylko w niektórych przy
padkach płaci za nie NFZ, a 
w innych pacjent. Jeżeli zleci 
nam je lekarz rodzinny i wy
konamy je w laboratorium, z 
którym ma podpisaną umowę 
to nie zapłacimy za nie. Jeśli 
wybierzemy laboratorium ko
mercyjne, to koszty pokryje
my sami. W Krwiodawstwie 
test jakościowy kosztuje 70 
złotych, a ilościowy 90 zło
tych. Oczywiście ozdrowień
cy, którzy chcą oddać osocze, 
mają wykonywane testy na 
przeciwciała za darmo. Wy
niki są w tym samym dniu. 
Ze względów bezpieczeństwa 
punkt pobrań został przenie
siony do starego budynku 
Krwiodawstwa, gdzie jest 
więcej miejsca i można za
chować dystans, natomiast 
wyniki odbiera się w nowym 
budynku.

- Ozdrowieńcy mogą być 
dawcami osocza, a ci, któ
rzy mają przeciwciała na
byte po szczepionce?

- Na dzień dzisiejszy nie ma 
takiej rekomendacji. Oso
by zdrowe wytwarzają po 
szczepionce przeciwciała 
konkretnej klasy do jedne
go fragmentu wirusa, do 
tak zwanej domeny RBD do 
białka - kolca, bo są to prze
ciwciała neutralizujące. Jeże
li spotkają na swojej drodze 
wirus to się z nim łączą i go 
unieczynniają. Ozdrowieńcy 
mają przeciwciała przeciwko 
różnym elementom wirusa 
SARS-COV-2, przeciwcia
ła klasy IgA, IgM i IgG. Być 
może ten szerszy panel prze
ciwciał sprawił, że od ozdro
wieńców możemy pobierać 
osocze, a od zaszczepionych, 
którzy wcześniej nie zachoro
wali na koronawirusa - nie.

- Czy są jakieś ramy czaso
we, w których ozdrowie
niec może oddać osocze?
- Musi minąć minimum dwa 
tygodnie od izolatorium, albo 
dwa tygodnie od dodatniego 
wyniku testu na przeciwcia
ła. W tej chwili określono już 
zalecenia jaka musi być war
tość miana, abyśmy to osocze 
mogli pobierać. Jeżeli wynosi 
ona od 500 do 250 to wtedy 
zapraszamy ozdrowieńca do 
oddania osocza, które pobie
ramy trzykrotnie w odstę
pach tygodniowych. Jeżeli ta 
wartość jest niższa niż 250 to 
osocza już nie pobieramy. Ty
godniowo przyjmujemy oso
cze od 40 ozdrowieńców. Na 
początku pandemii byliśmy 
w Polsce ośrodkiem przo

dującym, jeśli chodzi o ilość 
pobieranego osocza, potem 
ta akcja została rozszerzona 
na inne placówki.

- Gdzie trafia osocze z Ra
ciborza?
- Przede wszystkim do szpi
tala w Raciborzu, ale nie od
mawiamy żadnej placówce, 
która się do nas zgłosi. Nasze 
osocze wysyłaliśmy do Kato
wic, Krakowa, Opola, Pozna
nia, Wałbrzycha, Warszawy, 
a nawet Gdańska.

- Jak pandemia wpłynęła 
na liczbę tych, którzy na
dal chcieli oddawać krew?
- Nie zauważyliśmy spadku 
dawców. Wprowadzono jed
nak dodatkowe obostrzenia 
dotyczące pobierania oso
cza od kobiet, które prze- 
chorowały covid. Możemy 
je pobierć tylko od pań, któ
re nie były jeszcze w ciąży i 
nie miały robionej transfuzji. 
Jeśli kobieta rodziła, była w 
ciąży, lub jest po transfuzji 
musimy jej zrobić dodatkowe 
badanie w kierunku antyge
nu zgodność tkankowej HLA. 
Tylko w przypadku ujemne
go wyniku tego badania oso
cze jest pobierane.

- Jak testy na przeciwciała 
wykorzystuje się w diagno
styce powikłań pokowido- 
wych?
- Lekarze wysyłają swoich 
pacjentów na testy, gdy mają 
podejrzenie, że dolegliwo
ści, na które się skarżą, mogą 

mieć związek z przebytym 
wcześniej bezobjawowo co- 
videm. Wiemy o nim coraz 
więcej i dziś możemy już 
powiedzieć, że ta choroba 
dotyczy nie tylko układu od
dechowego, ale jest chorobą 
wielonarządową. Atakuje 
układ nerwowy, serce, czy 
nerki.

- Czy zdarzyło się, że ktoś, 
kto został zaszczepiony nie 
nabył odporności?
- Na podstawie doświad
czenia mogę powiedzieć, że 
badania wykonane naszym 
pracownikom, którzy byli 
dwukrotnie zaszczepieni 
szczepionką Pfizera, wyka
zały, że wszyscy wytworzyli 
przeciwciała. Natomiast w 
badaniach, które przeprowa
dzaliśmy u wielu tysięcy daw
ców, którzy przeszli covid-19, 
okazało się, że nie wszyscy 
wytworzyli przeciwciała na 
takim poziomie, żebyśmy 
mogli je wykryć. Zdarzały 
się osoby, które miały udo
kumentowane przechorowa- 
nie, zrobiony test PCR, który 
był dodatni, zgłosili się do 
nas do oddania osocza i mie
li wynik przeciwciał ujemny. 
Dlatego wszyscy powinniśmy 
się zaszczepić nie po to, by 
uchronić się przed chorobą, 
tylko dlatego, że przejdziemy 
ją łagodniej. Nasz organizm 
będzie do niej lepiej przygo
towany, bo szybciej zacznie 
produkować przeciwciała i 
dzięki nim zdołamy się obro
nić.



Doktor Maria Górna jako pierwsza na świecie prowadzi badania, mające na celu wyłonienie degraderów oddziałowujących na większość najgroź
niejszych bakterii.

Polka prowadzi badania 
nad superantybiotykiem

W trakcie pandemii CO- 
VID-19 zaobserwowano 
znaczny wzrost w stoso
waniu antybiotykoterapii 
- na tyle duży, że WHO 
obawia się globalnego za
grożenia, jakim jest wzrost 
liczby opornych szczepów 
bakterii. Jeżeli stosowanie 
antybiotyków nadal będzie 
tak częste, to szacuje się, 
że do roku 2050 na cho
roby bakteryjne globalnie 
będzie umierało ponad 10 
milionów ludzi rocznie. 
Liczba zgonów zacznie 
być porównywalna do tych 
spowodowanych choroba
mi nowotworowymi. Jeżeli 
nie podejmiemy działań, na 
rzecz znalezienia nowych 
form leczenia chorób za
kaźnych, to będziemy mu- 
sieli zmierzyć się z jednym 
z największych problemów 
zdrowotnych w XXI wieku.

Nadużywamy 
antybiotyków

Bagatelizowanie skali pro
blemu i nadużywanie an
tybiotyków powoduje, że 
ich skuteczność staje się co
raz mniejsza. Bakterie zbyt 
szybko się uodparniają, co 
będzie skutkowało proble

mami z doborem leczenia w 
zakażeniach bakteryjnych. 
Nieuzasadnione stosowa
nie antybiotyków dotyczy 
często chorób wirusowych, 
które np. w ostrych zakaże
niach dróg oddechowych są 
przyczyną ok. 80% infekcji. 
Niewłaściwe rozpoznanie 
wirusa, dążenie do szybkie
go zapobiegania rozwojowi 
infekcji bakteryjnej i wy
muszanie przez pacjentów 
włączania antybiotykotera- 
pii, jest niestety częstą przy
czyną jej nadużywania. To 
wszystko sprawia, że bak
terie zyskują coraz większą 
odporność na znane nam 
antybiotyki.

Czym są degradery
Degradery to zwykle dwu

częściowe, chimeryczne 
cząsteczki. Są to związki 
syntetyczne, które nie wy
stępują naturalnie w na
szym organizmie. Pomagają 
niszczyć białka, odpowie
dzialne za rozwój choroby 
lub potrzebne szkodliwej 
komórce do przeżycia. Sto
sując degradery za cel może
my obrać wybrane białko, na 
przykład białka bakteryjne i 
dzięki degraderom próbo-

wać je usuwać i tym samym 
zabijać bakterie. Szybkość 
i skuteczność degraderów 
wynikają z tego, że działa
ją one zupełnie inaczej, niż 
klasyczne leki. - Kolokwial
nie mówiąc, wystarczy, że 
cząsteczka białka napotka 
na swej drodze degradery, 
które spowodują jej usunię
cie z komórki. Przez to, że są 
nieodwracalne w działaniu, 
to też skuteczne w małych 
ilościach. Niestety, obecne 
degradery nie działają na 
bakterie - dlatego ja i mój ze
spół, jako pierwsi na świecie, 
prowadzimy badania, mają
ce na celu wyłonić degradery 
oddziaływujące na większość 
najgroźniejszych bakterii. To 
wyjątkowo skuteczne narzę
dzie w walce z przyszłymi 
zakażeniami bakteriami 
odpornymi na wiele leków, 
potocznie zwanymi super- 
bakteriami - degradery mo
głyby być zwalczającymi je 
superantybiotykami. Wierzę, 
że przełom w leczeniu wielu 
ciężkich chorób jest możli
wy - mówi dr Maria Górna z 
Wydziału Chemii i Centrum 
Nauk Biologiczno-Chemicz
nych Uniwersytetu Warszaw
skiego. (red)

Dr Maria Górna prowadzi 
badania nad białkami i zajmuje 

się biologią molekularną. 
Podczas doktoratu na wydziale 

biochemii Uniwersytetu w 
Cambridge zaczęła zgłębiać 

biologię strukturalną. Pięcioletni 
staż podoktorski odbyła w 

Centrum Medycyny Molekularnej 
Austriackiej Akademii Nauk. W 

tym roku otrzymała stypendium 
naukowe 20. edycji programu 
L'Oreal-UNESCO Dla Kobiet i 

Nauki.

Im dłużej trwa pandemia, tym więcej wiemy na temat koronawirusa. Okazuje się, że nawet takie objawy jak sztywny kark, zawroty głowy czy szumy w uszach 
mogą być skutkami ubocznymi przebytej choroby.

Jak oddychać to pełną piersią
Pacjenci, którym podczas 

choroby towarzyszył mocny 
kaszel, zazwyczaj mają prze
ciążoną klatkę piersiową i 
mięśnie oddechowe, które 
pozostają w permanentnym 
napięciu. Takim pacjentom 
nawet zwykłe oddycha
nie sprawia ból i powoduje 
dyskomfort w nabieraniu 
pełnego oddechu. - Kiedy 
popatrzymy na takiego czło
wieka, gdy oddycha, widzi
my, że jego klatka piersiowa 
nie otwiera się we wszystkich 
płaszczyznach. Jego oddech 
jest bardzo płytki i w więk
szym stopniu pracuje brzuch, 
a klatka piersiowa jest sztyw
na i właściwie się nie porusza 
- tłumaczy dr Marek Sroka, 

specjalista fizjoterapii i do- 
daje, że jeśli mamy utrudnio
ną wentylację płuc, czujemy 
się osłabieni, bardziej mę- 
czliwi, a w okolicach klatki 
piersiowej i mostka możemy 
odczuwać bóle. Pojawiają się 
też często skurcze albo kłucia 
w obrębie przepony i łuku 
żebrowego. - Długotrwały 
kaszel powoduje, że prze
pona permanentnie pracuje 
i powoduje wdechowe usta
wienie klatki piersiowej i jej 
zawieszenie w tej pozycji. To 
z kolei jest przyczyną proble
mów z tak zwanym górnym 
otworem klatki piersiowej, 
którym towarzyszą migre
nowe bóle głowy, zawroty, 
szumy w uszach, bóle szyi, 

a nawet drętwienia rąk. Pa
cjenci, którzy przychodzą do 
gabinetu rehabilitacyjnego 
z bólem szyi nie kojarzą go 
z przebytą wcześniej choro
bą, której towarzyszył ostry 
i długotrwały kaszel - mówi 
dr Sroka.

Powrót do życia sprzed cho
roby to nie tylko nauka od
powiedniego oddychania w 
gabinecie fizjoterapeuty, ale 
i stopniowe odbudowywa
nie wydolności organizmu 
poprzez spacery i ćwiczenia, 
które możemy wykonywać 
sami. Powinniśmy je odpo
wiednio do naszych możliwo
ści dawkować, a ich zakres i 
stopień trudności poszerzać 
w miarę poprawy kondycji. 

- Jeśli ktoś uważa, że potra
fi oddychać, bo robi to prze
cież całe życie, to polecam 
mu dostępne na Youtube fil
miki Adama Kszczota, który 
pokazuje tak to dobrze robić. 
Prawidłowe oddychanie jest 
bardzo ważne, bo zwiększa 
naszą wydolność, utleno- 
wanie krwi i poprawia sa
mopoczucie. Bardzo często 
obserwuję u swoich pacjen
tów małą rolę klatki piersio
wej przy oddychaniu i zawsze 
podkreślam, że nawet umiar
kowany wysiłek poprawia na
szą wentylację - tłumaczy dr 
Marek Sroka.

Niektórzy pacjenci poko- 
widowi, którzy ciężko prze
chodzili chorobę i pamiętają 

jak musieli walczyć o każdy 
oddech, miewają napady pa
niki. Niemożność nabrania 
tchu pełną piersią potęguje u 
nich uczucie lęku i jednocze
śnie sprawia, że oddycha się 
im jeszcze trudniej. - Trafił do 
mojego gabinetu chłopak, któ
ry miał ataki paniki, gdy tylko 
nie potrafił wziąć głębokiego 
wdechu. Wystarczyła mu jed
na wizyta, podczas której po
kazałem mu jak sobie z tym 
radzić i jak ćwiczyć oddechy. 
Rehabilitacja pacjentów poko- 
widowych nie musi być długo
trwała. Zazwyczaj kończy się 
na kilku spotkaniach, po któ
rych dobrze przygotowani pa
cjenci mogą ćwiczyć w domu 
sami. Trzeba jednak pamiętać 

o tym, że po pierwszym eta
pie w gabinecie fizjoterapeuty 
trzeba konsekwentnie konty
nuować ćwiczenia samemu, 
bo tylko w ten sposób po
wrót do sprawności fizycznej 
sprzed choroby będzie możli
wy - podsumowuje dr Sroka.

W odpowiedzi na potrzeby 
pacjentów coraz więcej sana
toriów wprowadza rehabili
tację dla osób po przebytym 
covid-19. Oprócz ćwiczeń 
poprawiających wydolność 
oddechową i krążeniową 
oferują one inhalacje, fizjo
terapie, kąpiele, masaże oraz 
wsparcie psychologiczne. W 
najbliższej okolicy usługi ta
kie świadczy Ustroń.

K. Gruchot



17-iatek mistrzem świata 
w trójboju siłowym______

Choć sporty siłowe 
trenuje dopiero od 
dwóch lat, to na swoim 
koncie ma już spekta
kularne sukcesy. Jakub 
Frączek to przyszłość 
trójboju siłowego nie 
tylko w Żorach, ale i w 
skali ogólnokrajowej. 
Już teraz 17-letni żorza- 
nin może poszczycić się 
tytułem mistrza świata.

Żorzanin Jakub Frączek na 
co dzień jest uczniem drugiej 
klasy w Technikum nr 2 im. ks. 
prof. Józefa Tischnera w Żo
rach, na kierunku technik eks
ploatacji portów i terminali. 
Marzy jednak o tym, by swoją 
przyszłość związać ze spor
tem. Dwa lata temu zaintere
sował się sportami siłowymi i 

rozpoczął regularne treningi. 
Od wakacji minionego roku 
skupia się na trójboju siłowym 
i już teraz może pochwalić się 
w tym sporcie znaczącymi suk
cesami.

Początki ze sztangą
Pierwszymi zawodami Ja

kuba były III Otwarte Mi
strzostwa Polski w Trójboju 
Siłowym Classic Raw, Wyci
skaniu Sztangi Leżąc Raw Fe
deracji WPC Polska, rozegrane 
w 2020 roku we Wrocławiu. W 
trójboju siłowym młody żorza- 
nin zaliczył 170 kg w przysia
dzie, 102,5 kg w wyciskaniu 
leżąc oraz 190 kg w martwym 
ciągu. Takie wyniki pozwoliły 
mu zająć trzecie miejsce w ka
tegorii nastolatków i wrócić do 
domu z brązowym medalem 
Mistrzostw Polski.

Świetny występ był dla mło
dego adepta sportów siłowych 
motywacją do dalszych, cięż-

Jakub Frączek podczas przysiadu ze sztangą na Mistrzostwach Świata

kich treningów i podnoszenia Pozwolił mu też rozpocząć torów z wrocławskiego klubu 
coraz większych ciężarów. treningi pod okiem instruk- Podsztangą.pl, dzięki czemu

zyskał dostęp do fachowych 
porad i planów treningowych.

Mistrz Świata z Żor
Profesjonalne przygotowa

nia sprawiły, że forma Jakuba 
bardzo szybko rosła. Potwier
dzeniem tego był występ na
stolatka podczas Mistrzostw 
Świata Federacji WPA w trój
boju siłowym i wyciskaniu 
sztangi leżąc, rozgrywanych 
w Pabianicach. Żorzanin, 
występujący w kategorii 16 - 
17-latków do 100 kg, wykonał 
przysiad ze sztangą ważącą aż 
190 kg, a następnie wycisnął 
leżąc 117,5 kg oraz wyrwał w 
martwym ciągu 215 kg, nie 
dając szans konkurentom. 
Tym samym, z łącznym wyni
kiem 522,5 kg, nie tylko zdobył 
tytuł mistrza świata, ale także 
ustanowił rekord Polski WPA w 
kategorii nastolatków w wieku 
16 - 17 lat, do 100 kg.
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HOROSKOP
BARAN 21.03 - 20.04
Życie uczuciowe tak się uspokoi, że możesz zacząć narze
kać na nudę. Jednak zamiast szukać dziury w całym, ciesz 
się tym brakiem zawirowań, warto wybrać się na spotka
nie, koncert, czy wystawę.

BYK 21.04 - 20.05
Byki bez pary będą urocze, nawet podczas kupowania pie
czywa wpadną komuś w oko. Wymienicie się mejlami i po- 
flirtujcie. Nawet jeśli masz bezlitosnego szefa i nic mu się 
z reguły nie podoba, to teraz będzie z ciebie zadowolony.

BLIŹNIĘTA 21.05 - 21.06
Bliźnięta single rozprawią się z przeszłością i definitywnie 
wykasują kilka numerów z telefonu. Czas na nowe znajo
mości. W pracy pokazuj się na zebraniach, wygłaszaj opinie 
i komentuj wydarzenia. Zabłyśniesz.

RAK 22.06 - 22.07
Staniesz się wymagający i kapryśny. Może lepiej byś unikał 
drażliwych tematów, gdyż nie przekonasz swojego partne
ra do swojego punktu widzenia. Szef będzie od Ciebie wię
cej wymagać, ale też pokażesz, że można na ciebie liczyć.

LEW 23.07 - 22.08
Uczuciowe sprawy będą teraz biec spokojnym rytmem. 
Partner nie będzie Cię denerwować, nawet jego pomysły i 
propozycje Ci się spodobają. Nie obawiaj się otwarcie mó
wić, co twoim zdaniem można byłoby w firmie poprawić.

PANNA 23.08 - 22.09
Będziesz mogła liczyć na bliską ci osobę, a w związku bę
dzie więcej zgody i miłości. Dojdziesz do wniosku, że lepiej 
jest tak jak jest. Pilnuj swoich zysków i nie pozwól, aby ktoś 
leniwy i skąpy przejął dowodzenie. Twoje pomysły są naj
lepsze.

WAGA 23.09 - 22.10
Będziesz miała wielkie powodzenie, bo staniesz się bardzo 
pewna siebie i zdecydowana. Samotne wagi rzucą się w wir 
towarzyskich atrakcji. Spotykaj się z wpływowymi osobami, 
nie wykręcaj się przed pracowniczym piknikiem czy gril
lem.
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Przyszła baba do lekarza i mówi:
- Panie doktorze, mam cukrzycę, 
kamicę nerkową, nadciśnienie, po
większoną tarczycę, jaskrę, kamienie 
w pęcherzyku żółciowym, nadkwa- 
sotę, niedowład prawej ręki, grzy
bicę, miażdżycę, łuszczycę, niedo- 
słuch, reumatyzm, skoliozę...
- Mój Boże! - załamuje ręce lekarz.

- A czego pani nie ma? - pyta.
- Nie mam zębów, panie doktorze.

sts
Prezes wielkiej korporacji pyta się 
swoich pracowników co kupili sobie 
za 13-ą pensję. Zaczepia dyrektora:
- No i jak tam, dyrektorze? Co pan 
sobie kupił za 13-ę?
- Nowiutkie Audi A8.
- A resztę?
- Ulokowałem na koncie w banku 
szwajcarskim.

Podchodzi do kierownika:
- I jak u pana, kierowniku? Na co pan 
wydał 13-ę?
- A kupiłem używanego Poloneza...
- A resztę?
- Wrzuciłem na książeczkę oszczęd
nościową.
Podchodzi wreszcie do robotnika:
- Co pan sobie kupił za 13-ę?
- Kapcie.
- A resztę?

SKORPION 23.10 - 21.11
Będziesz pomagać partnerowi w jego zawodowych spra
wach i porządkować różne ważne rzeczy. Sprawi ci to wiel
ką przyjemność. Poświęć trochę czasu na dokształcanie i 
zdobywanie potrzebnych wiadomości a efekty szybko cię 
zaskoczą.

STRZELEC 22.11 - 21.12
Zapowiada się mnóstwo sercowych niespodzianek. Jeśli 
masz przy boku ukochaną osobę, to właśnie ty przejmiesz 
inicjatywę. Będziesz teraz zdecydowany na awans lub 
zmianę pracy. Rozmawiaj z szefem, składaj CV.

KOZIOROŻEC 22.12 - 19.01
Okazje do flirtów przytrafiać ci się będą każdego dnia. 
Nawet, gdy od dawna jesteś w stałym związku, trudno ci 
będzie odgonić się od wielbicieli. Wiele ważnych spraw bę
dzie w tym tygodniu zależeć od znajomości i wpływowych 
ludzi.

WODNIK 20.01 - 18.02
Jeśli jesteś samotny, masz przed sobą kolejny dobry ty
dzień na ciekawe znajomości. Pod koniec tygodnia nie wy
chodź za wcześnie z pracy i przestrzegaj regulaminu, bo 
szkoda byłoby z byle powodu podpaść szefowi.

RYBY 19.02 - 20.03
Powodzenie będzie ci sprzyjać, dlatego nie przejmuj się 
żadnymi plotkami, tylko słuchaj swojego serca i intuicji. 
Cierpliwością uzyskasz teraz o wiele więcej, a za dodatko
wą pracę należeć ci się będą większe pieniądze.
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- Babcia dołożyła.
sts

Wielka kumulacja. Stoi dziennikarz 
pod budką Lotto i robi wywiady.
Podjeżdża facet trabantem, dzienni
karz przyskakuje i pyta:
- Co pan zrobiłby z tą wygraną. 
Facet myśli i mówi:
- No to większe mieszkanie, polone
za...
- A reszta?
- Reszta na konto.

Podjeżdża facet polonezem. Dzien
nikarz pyta:
- A co pan by zrobiłby...
- No, to jakiś dom, mercedes...
- A reszta?
- Reszta na konto.
Podjeżdża facet Merolem 600 SEL.
Dziennikarz ponawia pytanie...
- Taaak, no to spłaciłbym skarbowy, 
potem ZUS...
- A reszta?
- A reszta niech czeka...!
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